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A patra sesiune 
a sfaturilor populare

In curînd vor începe în întreaga țară 
lucrările celei de a patra sesiuni a sfaturi
lor populare regionale, raionale și orășe
nești. In cadrul sesiunii, deputății vor dez
bate probleme importante ca: analiza cam
paniei agricole de toamnă și pregătirea 
campaniei agricole de primăvară; organi
zarea activității culturale pe timpul iernii; 
măsurile pentru traducerea în viață a pre
vederile proiectului de Directive cu privire 
la dezvoltarea agriculturii în următorii 
2-3 ani; dezvoltare industriei locale. La 
sesiunile sfaturilor populare regionale, de
putății vor alege cu același prilej asesorii 
populari pentru tribunalele regionale.

Cea de a patra sesiune a sfaturilor popu
lare se desfășoară în condițiile cînd oame
nii muncii de la orașe și sate desfășoară 
cu succes lupta pentru înflorirea economică 
a țării și ridicarea nivelului de trai mate
rial și cultural aî întregului popor munci
tor, pentru întărirea statului nostru demo
crat-popular, vital interesat în stabilirea 
unei păci trainice în Europa și în întreaga 
lume.

Pentru ca cea de a patra sesiune a sfa
turilor populare să se desfășoare .la un 
înalt nivel este necesar ca ea să fie pregă
tită temeinic. Iată condiția pentru da 
măsurile și hotărîrile luate în sesiune să 
aibă o bază reală, să,fie legate de cele 
mai adtuale probleme.

La cele trei sesiuni ținute pînă în pre
zent lucrările s-au desfășurat, în ge
neral, în bune condiții, deputății luînd 
parte activă la discuții și făcînd prețioa
se propuneri pentru îmbunătățirea muncii 
sfaturilor populare respective.

Gu toate acestea trebuie arătat că încă 
în perioada de pregătire și desfășurare a 
acestor sesiuni s-au făcut simțite nume
roase lipsuri. Astfel, cu prilejul pregătirii 
celei de a treia sesiuni, comitetele execu
tive ale sfaturilor populare regionale 
Arad și Timișoara nu s-au ocupat îndea
juns de organizarea întîlnirilor dintre de- 
putați și alegători. Aceasta a făcut ca 
unii deputați să nu cunoască problemele 
din circumscripțiile lor electorale, iar 
contribuția adusă de acești deputați la lu
crările sesiunii să fie insuficientă.

In unele regiuni ca Bacău și Hunedoara 
comisiile permanente nu au prezentat co- 
rapoarte în fața sesiunii, ceea ce a făcut 
ca hotărîrile adoptate să aibă un caracter 
general, să nu traseze sarcini concrete de- 
putaților și comisiilor permanente. Pe 
alocuri, corapoartele au fost superficial 
întocmite, fără să constituie un sprijin 
în buna desfășurare a sesiunilor.

Trăgînd învățămintele necesare atiît în 
ceea ce privește părțile pozitive cît și din 
lipsurile sesiunilor anterioare, comitetele 
executive ale sfaturilor populare pregă
tind cea de a patra sesiune a sfatu
rilor populare, trebuie să acorde o 
grijă deosebită stabilirii ordine! de zi care 
trebuie comunicată imediat deputaților 
pentru ca aceștia să poată veni bine pre
gătiți la sesiune, să aducă un aport pozitiv 
la buna ei desfășurare.

O atenție deosebită în pregătirea sesiu
nilor o ocupă întocmirea rapoartelor și co- 
rapoartelor. întocmind rapoartele comite
tele executive sînt datoare să aibă în ve
dere faptul că acestea trebuie să cuprindă

o analiză critică și autocritică a activității 
desfășurate, în așa fel incit ele să constir 
tuie o temeinică bază de discuții. întoc
mirea lor trebuie să se facă pe baza veri
ficării situației reale de pe teren, verificare 
la care este necesar 6ă fie antrenați depu
tății, comisiile permanente, tehnicienii, etc. 
Trebuie să se țină de asemenea seamă de 
criticile și propunerile oamenilor muncii 
care pot îmbogăți conținutul acestor ra
poarte. Rapoartele trebuie să înfățișeze 
și felul cum comitetul executiv a știut 
să-și asigure sprijinul maselor în munca 
de traducere în viață a sarcinilor ce-i 
stăteau în față.

Pregătirea temeinică a celei de a patra 
sesiuni a sfaturilor populare pune în fața 
comitetelor executive sarcina sprijinirii 
deputaților pentru organizarea de consfă
tuiri cu alegătorii din circumscripțiile lor 
electorale. La aceste întîlni-ri este bine să 
se discute despre problemele ce vor fi dez
bătute în sesiune. Aceasta cere din partea 
deputaților cunoașterea problemelor care 
preocupă sfatul popular respectiv. Buna 
organizare a întîlnirilor dintre deputați 
și alegători va da posibilitate deputaților 
să ia parte activă la dezbaterile sesiunii, 
să transmită propuneri și sugestii izvo- 
rîte din rîndul maselor.

Hotărîrile ce vor fi adoptate cu prilejul 
celei de a patra sesiuni a sfaturilor popu
lare trebuie să fie cît m.ai concrete, stabh 
lind sarcini precise pentru comitetele exe
cutive și deputați; trebuie să indice spre 
studiu comisiilor permanente probleme 
în (legătură cu ordinea de zi. Pentru a- 
ceasta proiectul de hotărîri trebuie pregă
tit din timp și alcătuit în așa fel încît 
în lumina rapoartelor și corapoartelor să 
indice, măsurile concrete pentru înlăturarea 
lipsurilor, pentru ridicarea muncii la un 
nivel înalt. In sesiune aceste proiecte 
trebuie să devină hotărîri numai după ce 
au fost îmbogățite cu propunerile depu
taților.

După adoptarea în sesiune a hotărîrilor, 
acestea reprezintă baza activității viitoare 
a comitetului executiv, a comisiilor perma
nente și a deputaților în problemele dezbă
tute îtf perioada dintre sesiuni. In acest 
scop comitetele executive ale sfaturilor 
populare trebuie să popularizeze prin de
putați în rîndurile maselor hotărîrile adop
tate, să sprijine comisiile permanente în 
întregirea planurilor lor de muncă cu pro
blemele prevăzute în hotărîri. Numai ast
fel, comitetele executive ale sfaturilor 
populare vor putea să-și îndeplinească cu 
succes sarcinile ce le stau în față, vor reu
și să-și întărească și mai mult legăturile 
lor cu masele largi populare.

Pentru îndeplinirea hotărîrilor adoptate 
în sesiune, comitetele executive ale sfaturi
lor populare trebuie să exercite un control! 
sistematic, antrenînd comisiile perma
nente și masele de cetățeni la traducerea 
lor în viață. Procedînd în alt fel hotărîrile 
adoptate, ori cît de bune ar fi ele, rămîn 
simple petice de hîrtie care nu ajută cu ni
mic la îmbunătățirea muncii.

Asigurînd buna pregătire și desfășurare 
a celei de a patra sesiuni a sfaturilor popu
lare, comitetele executive vor contribui la 
ridicarea la un nivel mai înalt a mundii 
pentru transpunerea în viață a sarcinilor 
trasate de partid și guvern organelor lo
cale ale puterii de stat în scopul înfloririi 
economice a țării și făuririi bunăstării în
tregului popor muncitor.

Anul XII Nr. 3168

4 pagini
20 bani

Vineri
10 decembrie 1954

In numărul de azi
•— ^enfru o conducere competentă a econo

miei locale.
I a I. OLTEANU: Să întărim ră&pun- 
i derea sfaturilor populare fată de

colectări (pag. 2-a)
— C. AZOIȚII: In lupta pentru reducerea

prețului de cost al utilajului agricol (Din 
experiența colectivului uzinei „7 Noiem- 
brie‘‘ — Craiova) (pag. 2-a)

— ADELA DINU: Din jumalul unul elev
tractorist... (pag. 2-a)

— Popoarele Europei sînt hotărîte să zădăr
nicească planurile dușmanilor păcii 1

(pag. 3-a)
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Colaborare rodnica

CLUJ (de la corespondentul nos
tru). — Colectivul Operei Romîne 
de Stat și al Operei Maghiare 
de Stat din Cluj desfășoară o inten. 
să și creatoare colaborare. In felul 
acesta, cele două ansambluri izbu
tesc să facă un rodnic 6chlmb de 
experiență, să prezinte publicului 
spectacole de un nivel artistic ri
dicat.

Astfel, dirijorul Eugen Lazăr, ar
tist emerit al R.P.R., laureat el 
Premiului de Stat, de ta Opera Ro- 
mînă de Stat, a dirijat operele 
„Bănk Băn" și „Hunyâdi Laszlo", 
prezentate pe scena Operei Maghia
re de Stat. De asemenea, o serie d« 
artiști romînii au interpretat — cu 
deosebit succes — pe scena ma
ghiară roluri principale, ca de e-

Tot mai multe

xemplut soprana Stela Slmonetti, 
artistă emerită a R.P.R., laureată a 
Premiului de Stat, rolul principal 
din opera „Tîrgul din Sorocinsk" 
de Mussorgski; tenorul Augustin 
Almăjean, artist emerit al R.P.R.. 
rolul titular din opera „Bănk-Bân“.

La rîndul lor, cintăreții Operei 
Maghiare de Stat și-au dat con
cursul la realizarea unor spec
tacole de succes pe scena rommă. 
Astfel, mezzosoprana Ecaterina 
Vîlcovici a cintat in mal multe 
rînduri pe scena Operei Romîne în 
operele „Aida", „Trubadurul", 
„Dama de pică". De asemenea, so
prana Ileana Puni a interpretat pe 
6cena romînă rolul Tatianei din o- 
pera „Evghenii Oneghin" de Ceai- 
kovski.
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Actualitatea in imagini

PITEȘTI (de la corespondentul 
nostru). — In tot mai multe sate 
din regiunea Pitești lampa de gaza 
rămas o simplă amintire, locul ei 
fiind luat de lumina electrică.

Recent, lumina e'ectrică a pă
truns și in satul Domnești, raio
nul Curtea de Argeș. Pe ulițele 
satului, in majoritatea gospodării
lor țărănești, la școala elementară, 
la sfatul popular comunal, la co
operativă, etc., becurile electrice 
împrăștie acum o lumină puternică.

De binefacerile electricității se 
bucură și țăranii muncitori din 
satele Oești, Goranu, Dobrogostea, 
Ștefănești și altele.

In regiunea Pitești crește necon
tenit numărul satelor electrificate. 
Din 1948 și pină acum, prin ra
cordarea la rețelele de înaltă ten
siune șl prin crearea de microcen- 
trale, au fost electrificate un nu
măr de 66 sate. Pînă la sfîrșitul 
anului vor fi electrificate alte sate. 
Cu mult elan muncesc cetățenii 
din satul Mărăcineni, raionul Pi-

O colaborare strînsă s-a realizat 
șl în domeniul baletului. Colectivul 
de balet al Operei Romîne de Stat 
a participat la realizarea minunate
lor balete „Fîntîna din Baccisarai" 
de Asafiev și „Macul Roșu" de Gli- 
er pe scena Operei Maghiare. 
La rîndul lui, colectivul de balet 
el Operei Maghiare de Stat și-a dat 
concursul la realizarea părților de 
balet din operele „Faust", „Cnea
zul Igor", „Lakme".

Consiliile artistice ale celor două 
Instituții de artă colaborează și 
ele. Prin această colaborare, ca șl 
prin schimbul reciproc de păreri la 
repetițiile generale ale celor două 
ansambluri, colectivele Operelor 
clujene învață necontenit și reu
șesc să-și îmbunătățească munca.

regiunea Pitești
teștî, la efectuarea lucrărilor nece
sare introducerii curentului elec
tric, contribuind totodată în mod 
voluntar la transportarea materia
lelor, la săparea gropilor necesare, 
etc. Cu același avînt sprijină lu
crările de electrificare și țăranii 
muncitori din satele Berevoești și 
Colibași, care sînt hotărîți ca, pînă 
în ziua aniversării proclamării Re
publicii noastre Populare, tn satele 
și casele lor să pătrundă lumina 
electrică.

Sute și mii de oameni ai muncii din uzine, fabrici, 
întreprinderi și instituții, se întrunesc zilnic In mitin
guri și adunări, afirmîndu-și cu dîrzenie aprobarea pen
tru Declarația comună a guvernelor participante la con
ferința țărilor europene de la Moscova.

In clișeu : Un aspect de la mitingul care a avut Ioe 
la Tribunalul Capitalei R.P.R.

Livada din comuna Ocland
TG. MUREȘ (de la corespon

dentul nostru). — Cînd s-a desbă- 
tut proiectul de Directive aproape 
toți țăranii muncitori din comuna 
Ocland, raionul Odorhei, și-au spus 
cuvîntul. Printre alții, mijlocașul 
Ianoș Szolga a făcut și el propu
neri în adunarea generală.

— Coasta aceea de deal din preaj. 
ma satului, știți locul „Pirito“, cum 
îi spunem noi, stă nefolositâ, a 
spus el. Mare păcat de ea. Știți ce

livadă se poate face acolo? Una de 
pruni care să dea recolte marl!

Propunerea lui Ianoș Szolga, 
iscă mare frămîntare în sală. în
vățătorul Demeter Mozeș se sculă 
și el.

— Avem și puteți! necesari, to
varăși. In pepiniera școlii sînt a- 
proape 2000 de puieți. învățătorul 
se așeză bucuros gîndind că mica 
pepinieră a școlii, creată acum doi 
ani, va fi de mare folos comunei.

...Să fi trecut o lună de la adu
narea sătenilor din Ocland. Locul 
„Pirite" nu ma.i poate fi recunoscut. 
Â apărut o livadă tînără de pomi, 
cu trunchiuri subțiri, văruiți uni
form. A muncit întreg tineretul sa
tului la crearea noii livezi. Au aju
tat comuniștii. Chiar și vîrstnicii 
au pus mina la treabă. Au fost 
sădiți 1100 puieți de pruni pe lo
cul acesta care a fost numit acum 
de săteni „Livada Directivei".

Au început cursurile agrozootehnice de masă
GAEȘTI (de la corespondentul 

nostru). — La sediul gospodăriei 
agricole colective „23 August" din 
satul Broșteni, comuna Vișina, ra
ionul Găești, s-a deschis zilele a- 
cestea intr-un cadru festiv anul I 
de învăță mint al cursurilor agro
tehnice trienale.

Cei 30 de colectiviști care s-au 
înscris la aceste cursuri, au ascul
tat cu mult interes prima lecție.

Programul cursurilor agrotehnice 
de trei ani prevede o serie de lec
ții care vor contribui ta ridicarea 
cunoștințelor tehnico-profesionale ale 
oamenilor muncii din agricultură.

Tot în raionul Găești s-au des
chis recent cursurile agrotehnice 
de trei ani la gospodăriile colective 
„7 Noiembrie" din 6atul Vișina și 
„1 Mai" din comuna Mogoșani. Și 
la gospodăria agricolă colectivă 
„N. Bălcescu" din comuna Moză-

ceni, Talonul Costeștl, au început 
cursurile anului II de învățămînt e- 
gricol de masă cu 50 cursanți. In 
urma măsurilor luate de comitete
le executive ale sfaturilor populare 
și secțiile agricole raionale, în e- 
cest an vor urma cursurile agrozoo
tehnice de masă un număr de 
17691 colectiviști, țărani întovără
șiți și țărani muncitori cu gospodă
rii individuale.

Petru Forțu, fruntaș al întrecerii socialiste de la 
Combinatul Siderurgic „Gh. Ciheorghiu-Dej" din Hu
nedoara, este cunoscut ca unul dintre cei mal pricepuțl 
oțelari. Șarjela pregătite de el sînt de cea mai bună 
calitate, iar numărul lor întrece întotdeauna pe cel 
planificat.

In clișeu: Oțelarul Petru Forțu se pregătește să 
dea patriei o nouă șarjă de oțel.

Locuințe pentru muncitorii fruntași
ORADEA (de la corespondentul 

nostru). — Cetățenii orașului Ora
dea constată cu multă satisfacție 
că pe bulevardul Republicii, acolo 
unde multi ani de-a rîndul se aflau 
ruinele unei clădiri distruse in tim
pul războiului, se ridică astăzi un 
bloc modern.

Construit cu sprijinul sfatului 
popular orășenesc și al întreprin
derii locale de construcții, blocul 
are 21 apartamente prevăzute cu 
cele mai moderne instalații. La par
terul clădirii, unde în prezent se fac 
ultimele amenajări, se vor deschi
de în curînd mai multe magazine.

La ferestrele apartamentelor celoir 
două etaje ale clădirii au și «părut 
perdeluțe și ghivece cu flori. Primii 
locatari ai blocului sînt fruntașii 
întrecerii socialiste Iuliu Costin, 
Carol Nagy, Gavril Teplenischi și 
actorul Alexandru Cseke de la Tea
trul Maghiar de Stat din localitate.

Cu brigada artistică în satele
PIATRA NEAMȚ (de la cores

pondentul nostru). — Brigada ar
tistică a Casei raionale de cultu
ră Piatra Neamț a prezentat pri
mul său program —- la care și-a 
dat concursul și o formație a or
chestrei Bistrița — în fața săteni
lor din comuna Calu. Pe lingă 
numeroasele cîntece, brigada ar
tistică a prezentat și un program

satiric în legătură cu unele lipsuri 
existente în comună: faptul că 
lemnele de foc pentru școalăși.că
rămida pentru construirea căminu
lui cultural stau în bătaia ploilor, 
zăpezii și vîntului, in timp ce în 
magazia sfatului popular se adă
postește cărămida secretarului co
mitetului executiv comunal, faptul 
că podurile și drumurile sînt ne

raionului
reparate, ete. N-a scăpat satirei 
nici favoritismul care domnește ta 
magazinul cooperativei din satul 
Iapa, unde mărfurile sint distri
buite „pe sprinceană" prietenilor 
celor cu munci de răspundere in 
cooperativă.

Următorul program al brigăzii 
artistice va fi prezentat în comu
na Ștefan cel Mare.

SFATURILE POPULARE ALE ORAȘELOR PATRIEI NOASTRE
RĂSPUND CHEMĂRII SFATULUI POPULAR AL CAPITALEIPentru realizarea unei mai strînse legături cu masele

Chemarea sfatului popular al Capitalei a 
stîrnit un larg ecou in rîndurile cetățenilor 
orașului nostru, precum și ale deputaț lor și ac
tiviștilor sfatului popular.

In orașul nostru au luat ființă in acest an 
78 comitete de stradă și cartier cu 546 membri 
care au antrenat sub conducerea comitetului 
executiv și cu ajutorul deputaților sfatului 
popular orășenesc, peste 18.000 cetățeni la dife
rite acțiuni obștești.

Printre acestea a fost și extinderea rețelei 
de gaz metan in cuprinsul orașului. Un mare 
număr de cetățeni, mobilizați de deputați și de 
către comitetele de stradă, au muncit voluntar, 
instalind peste 10.000 m. liniari conductă. Cu 
ajutorul comitetelor de stradă, al delegatelor de 
femei și al deputaților, au fost plantați peste 
7.300 pomi de-a lungul străzilor și in parcuri, au 
fost pietruiți 9780 m.p. drumuri, au fost ame
najați 700 m. liniari trotuare peste plan. Au 
fost amenajate peste 53 parcuri și s-au creat 
800 m. pătrați parcuri noi. Au fost sădite cu 
flori peste 100 străzi ceea ce a făcut ca cetă
țenii să numească orașul nostru „orașul flo
rilor".

Sfatul popular al Capitalei R.P.R. a adresat de curînd o chemare sfaturilor popu
lare orășenești din întreaga fără pentru îndrumarea șl sprijinirea mal temeinică 
a activității comitetelor de stradă în vederea antrenării, maselor largi la acțiunile 
obștești.

Chemarea sfatului popular al Capitalei R.P.R. s-a bucurat de un ecou larg. 
Tot mai multe sfaturi populare orășenești răspund acestei chemări, luîndu-și anga
jamentul de a activiza comitetele de stradă — ajutoare prețioase In activitatea gos
podărească a comitetelor executive — și de a organiza înființarea de noi comitete 
de stradă în scopul antrenării maselor la acțiunile gospodărești-edilitare.

- ' —. - — *

In viitorul apropiat, vom îmbunătăți activita
tea comitetelor de stradă in domeniul întreține
rii și înfrumusețării fondului de locuințe, în noile 
lucrări pentru extinderea rețelei de gaze naturale 
in toate străzile orașului, in acțiunea de în reți
nere a curățeniei orașului, sector care mai lasă 
încă de dorit in prezent.

Planul nostru de activitate pînă la 1 mai 
cuprinde o serie de lucrări ca : plantarea a 
3.000 de pomi și arbușt, crearea de noi 
parcuri și pietruirea a numeroase străzi cu aju
torul cetățenilor antrenați la muncă obștească 
de către comitetele de stradă, delegatele de 
femei și deputății sfaturilor populare.

BELA SZOCS
Președintele comitetului executiv 

al sfatului popular 
al orașului Tg. Mureș

(Comitetul executiv al sfatului popular al 
orașului Suceava a analizat chemarea sfatului 

! popular al Capitalei R. P. R., către sfaturile 
populare ale orașelor patriei noastre, în vederea 

I strîngerii legăturilor cu masele de cetățeni ale 
• orașelor noastre și pentru antrenarea lor in 

diferite acțiuni cu caracter gospodăresc. Răs- 
punzînd cu drag acestei chemări, ne propunem 
ca în cinstea zilei de 1 Mai 1955, să realizăm 
următoarele :

Pe lingă cele 10 comitete de stradă existente 
in orașul nostru, vom organiza încă 30 ase
menea comitete în toate circumscripțiile orașu
lui. Cu sprijinul acestor comitete și antrenînd 
masele largi de cetățeni, vom amenaja

Angajamentele sfatului popular al orașului Suceava
străzile periferice Ștefan Ștefureac, Samull 
Isopescu șl Turnu Roșu, prin desfundarea de 
șanțuri și aștemerea de pietriș. Pe străzile 
Ciprian Porumbescu, Ilie Pintilie și Petru Rareș 
se vor planta circa o mie puieți de tei și sal- 
cîmi. La intersecția străzilor ilie Pintilie, Di- 
rnitrie Dan și Calea Unirii se va amenaja un 
mic parc plantat cu arboreți și flori. Vom ex
tinde de asemenea conducta de apă pe străzile 
Mărăști și Mărășești. Cu sprijinul comitetelor 
de stradă, al deputaților și al delegatelor de 
femei, vom antrena masele de cetățeni la ac
țiunea pentru păstrarea și întreținerea in bune 
condițiuni a fondului de locuințe al orașului, 
întreprinderea de locuințe și localuri va pune la 
dispoziție materialele necesare pentru repararea 
unui număr de 15 apartamente, iar prin restau
rare se vor da în folosință încă patru aparta
mente pină la data de 1 mai.

IANCU ION
Președintele comitetului execu.iv 

al sfatului popular 
ai orașului Suceava

Cursurile școlii populare de artă din Petroșani sînt 
frecventate de sute de tineri, fii al oamenilor muncii, 
dornici să-și dezvolte înclinațiile artistice.

In clișeu : Un aspect de Ia secția de balet clasic. Pro
fesoara Sultana Tismăneru dă îndrumările necesare 
unei grupe de eleve Foto : AGERPRES și NICU VASILE

La uzinele metalurgice „Vasile Roaltă" din Capi
tală a fost construită o nouă hală. Noua construcție 
este prevăzută cu cele mai moderne instalații prin care 
se asigură muncitorilor bune condiții de lucru.

In clișeu : Tov. Marin Jianu, directorul adjunct al 
uzinelor, împreună cu Marin Vlad, șeful atelierului, 
asistă la ultima verificare a instalației de încălzire 
(aeroterme) pe care o face muncitorul Tudor Negoiță.
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Pentru o conducere competentă a economiei locale

Să întărim răspunderea sfaturilor populare 
față de colectări

Una din sarcinile de bază care revin sfa
turilor populare este asigurarea îndeplinirii 
planurilor economice locale.

îndeplinirea planului de colectări, achiziții 
sl contractări de produse agricole, creează 
baza materială a aprovizionării populației 
cu produse agro-alimentare, precum șl a in
dustriei noastre alimentare și ușoare cu ma
terii prime și deci contribuie în mare .mă
sură Ia înfăptuirea Directivelor partidului 
trasate prin plenara din 19-20 august 1953 
In vederea creșterii necontenite a nivelului 
de trai material și cultural al întregului 
popor muncitor.

O DOCUMENTAȚIE STATISTICA 
REALA

Un factor hotăptor pentru crearea unei 
baze juste a Îndeplinirii planului de colec
tări pe regiuni, raioane, comune și gospodă
rii, il constituie documentația statistică reală, 
asupra situației economice a fiecărei gospo
dării agricole.

Aceasta poate fi asigurată prin ținerea la 
zi a registrului agricol comunal, care trebuie 
să conțină date reale și in care să se înregis
treze zi de zi orice mișcare ar surveni in 
proprietatea gospodăriilor agricole. Registrul 
agricol constituie baza documentației sta
tistice, atît la intocmirea obligațiunilor de 
predare pentru cotele obligatorii, cit și la 
Întocmirea celorlalte planuri: planul finan
ciar, pianul de producție pe fiecare comună, 
raion, etc.

Lipsa unei documentații reale, în baza că
reia trebuie făcută impunerea gospodăriilor 
agricole, are consecințe grave din două punc
te de vedere : in cazul cînd producătorii nu 
sînt trecuți în documentație cu întreaga su
prafață de pămînt șl numărul de animale 
pe care le posedă, este păgubit statul : 
pe de altă parte impunerea nejustă, pen
tru suprafețe de pămînt, ori număr de ani
male pe care producătorii nu le posedă, pri
lejuiește nemulțumiri justificate din partea 
acestora.

Față de documentația prezentată la înce
putul acestui an de către sfaturile populare 
din regiunile Pitești și Craiova asupra numă
rului de oi în baza căruia trebuia să se facă 
impunerea pentru cotele obligator i, s-a c ;;s- 
tatat ulterior că ea a fost mai mică cu 
117.000, respectiv 127.000 de oi. Dn aceeași 
lipsă de documentație precisă șl reală, în 
comuna Vetiș din raionul Satu Mare, au fost 
omise de la impunerea pentru cote obliga
torii 60 de gospodării țărănești, iar în multe 
comune din regiunea lași din cauza proastei 
documentații au trebuit să fie revizuite impu
nerile la aproximativ 50 la sută din locuitori.

COLABORARE STRINSA
INTRE SFATURILE POPULARE 
ȘI ORGANELE DE COLECTARE

Iată de ce consider că una dintre cele mai 
importante sarcini ce revin sfaturilor popu
lare in problema colectărilor este ținerea co
rectă a evidenței asupra proprietății fiecărei 
gospodării din comună, evidență care consti
tuie baza întocmirii întregului plan de co
lectare.

Ne scriu
* Bucurîndu-se de condițiile create de 

partid și guvern, colectiviștii din comuna 
Hălchiu, raionul Stalin, au primit credite ,pe 
termen lung și terenuri spre a-și construi 
locuințe. Gospodăria agricolă colectivă ,,11 
Iunie" le-a pus la dispoziție unele materiale, 
mijloace de transport și chiar bani.

Astfel, o seamă de colectiviști, printre 
care Gh. Boghez, Gh. Jinga și Gh. Albit- 
șdiu vor putea să se instaleze în curînd in 
locuințele pe care și le-au construit. Alții, 
ca Marin Munceanu, ion Pepene și Iosil 
Pescaru, și-au cumpărat case gata con
struite.

NICOLAE CHIȚU
* Realizările muncitorilor și tehnicienilor 

de la cooperativa meșteșugărească „Grivița 
Roșie" din orașul Tirnăveni vorbesc despre

-----------------------------------------------------------------------------— ★ ★ ★

In lupta pentru reducerea prețului de cost al utilajului agricol
„Tot mai multe mașini și piese de schimb 

pentru agricultură" — sub această lozincă 
au dus muncitorii uzinei „7 Noiembrie" din 
Craiova, lupta pentru realizarea și depășirea 
planului anual, fa tpți indicii.

Proiectul de Directive ale celui de al doi
lea Congres al partidului cu privire la dez
voltarea agriculturii în următorii 2-3 ani, a 
constituit un puternic imbold în muncă pen
tru colectivul uzinei. Iată de ce, numai In 
cinstea zilei de 7 Noiembrie ei au dat peste 
plan un număr de 559 diferite mașini agri
cole. De curînd, muncitorii, inginerii și teh
nicienii uzinei au raportat îndeplinirea îna
inte de termen a planului anual.

Dar aceasta nu constituie singurul succes 
obținut de constructorii de mașini agricole 
din Craiova. El se împletește cu realizările 
importante obținute în ceea ce privește re
ducerea prețului de cost al produselor, sar
cină de căpetenie a întregii noastre industrii 
socialiste. De la 0,90 la sută pe trimestrul I, 
procentul de reducere a .prețului de cost fața 
de sarcina de plan a ajuns La 1,77 la sută 
pe trimestrul III și este îm continuă creș
tere.

Bătălia penfru econonvi
Unul dintre principalele sortimente produ

se tn uzina „7 Noiembrie" este grapa cu 
colți, Cu toate eforturile munci tori tor, vreme 
îndelungată prețul de cost al acestui produs 
se menținea ridicat. La aceasta contribuiau 
în special cheltuielile mari ce le necesita 
filetarea colților la întreprinderile „Drum 
nou" din Mediaș și „Bella Brainer" din Ora
șul Stalin.

La propunerea muncitorilor, spre sfîrșitul 
trimestrului I s-a renunțat le colaborarea cu 
aceste Întreprinderi, filetarea colților înce- 
pînd să fie executată într-o întreprindere din 
Craiova. In felul acesta au fost realizate e- 
conomii apreciabile prin reducerea cheltuieli
lor de transport.

Dar nici acest lucru nu i-a mulțumit pe 
muncitori. Existau posibilități de a se re
nunțe complet la colaborarea cu alte între
prinderi prin construirea unei mașini pro
prii pentru filetat. Datorită muncii pline de 
avint a turnătorilor din echipa lui Dumitru 
Lascu, a strungarului Spiridon Costna, a 
maistrului Ignat Snițer și a altor muncitori, 
in numai o lună de zile a fost construită 
din resurse interne o mașină proprie de fi
letat. La jumătatea trimestrului al Ill-lea ea 
a fost pusă în funcțiune. Econorjilile reali
zate au dus la reducerea prețului de cost la 
acest produs pe întreg trimestrul cu 14,£4 la 
sută față de costul mediu de anul trecut și 
cu 7,94 la sută față de trimestrul precedent. ' 
In luna octombrie, cînd mașina e putut fi fo- I

I. Olteanu
președintele Comitetului, de Stat 

pentru Colectarea Produselor Agricole

In hotărîrile guvernului și partidului cu 
privire la colectarea produselor agricole sînt 
stabilite sarcinile și răspunderile concrete 
ce revin sfaturilor populare și organelor Co 
mitetului de Stat pentru Colectarea Produ
selor Agricole în vederea îndeplinirii planu
lui de colectări.

Imputerniciții C.S.C.P.A. sînt obligați să 
informeze comitetele executive ale sfaturilor 
populare despre realizarea planului de colec
tare și să prezinte în fața acestora periodic 
și ori de cite ori este nevoie rapoarte cu pri
vire la mersul colectărilor în cadrul regiunii 
sau raionului, propunînd măsuri concrete 
ce trebu e luate în vederea înlăturării lipsu
rilor ce le-au semnalat.

Comitetele executive ale sfaturilor popu
lare regionale și raionale sînt obligate să 
analizeze cel pujn odată la două săpiămîni 
și ori de cite ori este nevoie felul cum se în
deplinește planul de colectări și să ia hotărîri 
corespunzătoare în vederea asigurării reali
zării in termen a planului de colectare. In 
legătură cu aceasta, țin să amintesc rezulta
tele deosebite obținute în ultima vreme în re
giunile Hunedoara, Stalin și Regiunea Au
tonomă Maghiară care au îndeplinit planul 
anual de colectare la principalele produse a- 
gricole, rezultate la baza cărora a stat cola
borarea justă dintre sfaturile populare și or
ganele de colectare, înțelegerea faptului că 
ele răspund reciproc de realizarea pianului.

ATENȚIE DEOSEBITA 
SFATURILOR POPULARE COMUNALE
In centrul atenției comiteielor executive 

ale sfaturilor populare raionale trebuie să 
stea activitatea desfășurată de către comite
tele executive ale sfaturilor populare comu
nale șl agenții colectori, știind că in reali
zarea ritmică a planului, comuna este veriga 
principală.

Comitetele executive comunale sînt obligate 
să urmărească zi de zi activitatea agenților 
colectori, felul în care ei iși îndeplinesc sarci
nile pe baza planului lor de muncă, să anali
zeze săptăminal mersul colectărilor. Dar co
mitetele executive comunale, care răspund de 
îndeplinirea planului de colectare din comu. 
na respectivă, nu trebuie să .se limiteze doar 
la îndrumarea colectorilor și la analizarea 
muncii acestora. Ele au obligația de a sprijini 
în mod nemijlocit, în tot cursului anului ac
țiunea pentru realizarea în întregime a planu
lui. La baza activității sfaturilor populare co
munale, în acțiunea de colectare trebuie să 
stea munca politică în rîndurile țăranilor 
muncitori — metoda principală pentru reali
zarea planului. In această privință, sfaturile 
populare trebuie să folosească toate mijloa
cele de agitație, cum sînt gazetele cetățe
nești, panourile, stațiile de radiof.care, cămi
nele culturale, să mobilizeze în munca de lă
murire a cetățenilor deputății, comisiile de fe

cititorii din regiunea Stalin
străduința acestora de a pune la dispoziția 
oamenilor muncii cit mai multe bunuri de 
larg consum. Astfel, în cuisul lunii noiem
brie ei au izbutit să producă 40 garnituri 
camere combinate,, tip Oradea, 24 garnituri 
bucătării, tip Trotuș, 10 garnituri bucătării 
tip Ctișul, 40 bucăți etajere și 456 m.p. bi
nale, uși și ferestre. La aceste produse se 
mai adaugă și 40 sofale tapițate și 50 paturi 
tip Cluj, pentru copii.

SIMION BOCHIȘ
* întrecerea socialistă, precum și apli

carea metodelor înaintate de muncă au a- 
jutat colectivului depoului de locomotive Ti
miș.Triaj să obțină importante economii și 
depășiri de normă.

De pildă, numai brigada condusă de me
canicul Constantin Constantinescu aplicînd 

Din experienfa colectivului Uzinei „7 Noiembrie''-Craiova

losită din plin, - prețul de cost al grapelor 
cu colți a fost redus cu 24 la sută.

Reducerea cheltuielilor de aprovizionare. 
Înlocuirea materialelor scumpe cu altele mai 
ieftine, a unor combustibili costisitori cu al
ții mai puțin costisitori, fără a dăuna însă 
calității iprod'Ușelor, au constituit o altă cale 
pentru obținerea de economii, în vederea re
ducerii prețului de cost.

La propunerea muncitorului Max Herman 
bunăoară, motorina folosită la uscătoria de 
la turnătorie a fost înlocuită cu păcură. Nu
mai acest fapt a dus la realizarea unei eco
nomii de peste 45.000 lei anual. Adoptarea 
unor noi procedee tehnologice a dus de a- 
semenea la obținerea de importante economii. 
Perfecționarea procesului tehnologic la tur
nătorie a determinat o reducere considerabi
lă a rebuturilor ce se produceau înainte. De 
asemenea, înlocuirea vopsitului cu pensula 
prin adoptarea sistemului de vopsire a gra
pelor cu colți și. a grapelor netezitoare prin 
îmbăiere, a dus la scăderea manoperei la 
această operație cu 66 ,1a sută și la supri
marea consumului de pensule.

Evitarea cheltuielilor neproductive, reduce
rea cheltuielilor gospodărești-administrative, 
au constituit o alta preocupare a colectivului 
uzinei. Multă, vreme bunăoară s-au făcut 
mari cheltufeli cu transportul materiei prime 
de la un sector la altul al uzinei, sectoare 
ce se găsesc situate la mare depărtare unul 
de altul.

Prin organizarea unui depozit central la 
linia de garaj dotat cu basculă, toate aceste 
cheltuieli au putut fi evitate, realizîndu-se 
importante economii, asigurindu-se în același 
timp și o mai bună depozitare și manipulare 
e materiei prime și materialelor, cu brațe 
de muncă mal puține.

Și o productivitate 
cit mai ridicată

In ultimul timp, uzina de mașini agricole 
„7 Noiembrie" a cunoscut o dezvoltare 
rapidă, atit din punct de vedere al înzes
trării cu utilaj tehnic modern, cît și în 
ceea ce privește amenajarea și construirea 
de hale noi de fabricație. Aceasta a făcut ca 
producția să crească în acest an față de cei 
precedent cu 55 la sută Datorită elanului cu 
care muncitorii uzinei s-au avîntat in între
cerea socialistă, planul la producția globală 
pînă la această dată a putut fi nu numai 
realizat, ci chiar depășit cu 17,3 la sută. 

mei și, cu sprijinul și îndrumarea organiza
țiilor de partid, celelalte organizații de masă.

Deosebit de important este ca în fruntea 
celor ce-și predau cotele să fie deputății, sa- 
lariații sfaturilor populare și ai celorlalte 
instituții, antrenînd prin exemplul lor ma
sele largi de țărani mpneitori la predarea co
telor cătrg stat.

Predarea cotelor la colectare este datoria 
fiecărui producător agricol. De aceea, orga
nele de colectare au obligația să aplice pre
vederile legilor statului nostru democrat- 
popular împotriva tuturor celor ce se 
sustrag de la îndeplinirea la timp a obliga
țiilor lor către stat, sabotînd realizarea pla
nului de colectare.

Aplicarea strictă a legilor trebuie să fie 
făcută în spiritul respectării legalității popu
lare.

PENTRU BUNA ORGANIZARE 
A BAZELOR DE RECEPȚIE

Sarcini importante revin sfaturilor popu
lare și în problema privind recepționarea șl 
păstrarea produselor colectate. Ele au datoria 
ca împreună cu organele de colectare și recep- 
iionare să asigure ca produsele predate la 
colectare să fie numai de bună calitate. Spri
jinind organele de recepționare în asigurarea 
spațiului de înmagazinate a produselor, sfa
turile populare au datoria să exercite un ri
guros control asupra felului in care produsele 
colectate sînt depozitate și păstrate pentru 
ca nici un bob să nu se strice. Sfaturile 
populare sînt direct interesate ca în magaziile 
statului să intre produse numai de bună cali
tate, ca aceste produse să fie păstrate în cele 
mai bune condițiuni, căci ele constituie sursa 
principală de aprovizionare a populației cu 
produse agro-alimentare.

De această problemă deosebit de impor
tantă nu s au preocupat și nu se preocupă 
încă o seamă de sfaturi populare. Lipsa de 
sprijin din partea sfaturilor populare, lipsa 
de control atît din partea sfaturilor populare 
cit și din aceea a organelor de colectare 
asupra muncii bazelor de recepționare, au 
dus la situația ca la unele baze din regiunile 
București, Pitești și altele să se degradeze 
cantități de cereale colectate și în special 
porumb.

Am enumerat numai cîteva din problemele 
principale care privesc activitatea și răspun
derea sfaturilor populare față de realizarea 
planului de colectare, cît și relațiile lor cu 
organele Comitetului de Stat pentru Colecta
rea Produselor Agricole. Colaborarea dintre 
acestea va trebui să fie și mai strînsă in vi
itor, să dea și mai bune roade. Deși organele 
de colectare nu sînt direct subordonate sfatu
rilor populare, acestea din urmă- au datoria 
să exercite un control sistematic asupra felu
lui cum aparatul de colectare iși îndeplinește 
sarcinile ținînd seama că ele răspund, împre
ună, de felul cum se desfășoară munca de 
colectare și în consecință de realizarea in
tegrală a planului. Această colaborare va 
trebui să ducă Ia întărirea rolului de organ 
local al puterii de stat al sfaturilor populare 
și în privința colectărilor.

metodele sovietice Lunin și Papavin a re
morcat trenuri cu tonaj sporit de 10,70 la 
sută, obținînd importante economii de com
bustibil.

GHEORGHE MANAȘTUREANU
* Baia centrală care a fost construită 

pentru oamenii, muncii de la fabrica de pos
tav „Victoria" din Cisnădie a fost dată zi
lele acestea în folosință. De asemenea, pen
tru salariațli necăsătoriți au fost date in 
folosință două dormitoare utilate cu cazar- 
mamcntul necesar. Tot pentru a se crea 
condiții mai bune de viață acestor muncitori 
a fost amenajată o bucătărie centrală, care 
va deservi căminele muncitorești, iar spălă
toria este iff curs de amenajare.

DUMITRU BADILA

Creșterea volumului producției și desigur 
a productivității muncii a fost un alt factor 
care a dus la o reducere apreciabilă a pre
țului de cost. Crescînd volumul producției, 
cheltuielile administrativ-gospodărești, cele 
de regie, au fost repartizate la un număr mai 
mare de produse, rezultînd evident o reduce
re a prețului de cost pe unitatea de produs.

Iată de ce coleotivul uzinei „7 Noiembrie" 
și-a îndreptat eforturile spre obținerea unei 
productivități tot mai ridicate, ajungîndu-se 
la o creștere de 15,4 la sută față de anul 
trecut. Sporirea productivității muncii a pu
tut fi realizată în special printr-o mai justă 
șl rațională folosire a mașinilor. Față de e- 
nul trecut, indicele de Utilizare a mașinilor 
a crescut cu peste 10 la sută. In acest scop, 
la secția mecanică, șl la forje lucrul a fost 
organizat pe trei schimburi îrt loc de doua, 
iar la secția montaj >pe două schimburi. La 
aceasta a contribuit și reducerea timpilor 
morți printr-o mai bună organizare a locu
lui de muncă. Un aport însemnat în această 
privință l-a adus îmbuhătățiirea fluxului teh- 
nologic la grapa cu colți — prin comasarea 
openațiilor de strunjire, flletare și mișcare a 
colților într-un singur atelier. In felul a- 
cesta, au fost eliminate transporturile inter
secții precum și stagnările în magaziile in
termediare care adeseori durau zile întregi, 
producînd strangulări.

îmbunătățirile aduse procesului tehnologic, 
organizarea și dezvoltarea secției de sculărie, 
extinderea pe scară largă a înaintatelor me
tode de muncă sovietice au constituit fac
tori de seamă în ridicarea productivității 
muncii. Așa bunăoară o serie de operațiuni 
care necesitau un timp îndelungat și un mare 
volum de muncă au fost mecanizate. Printre 
acestea sint găurirea pieselor prin presare, 
înlocuirea operației de forjare prin matri- 
țâre, turnarea pieselor de fontă în cochilii 
metalice, etc. Peste 170 de muncitori aplică 
cu succes metode de muncă sovietice ca me
todele Bîkov-Bortkevici, Kolesov, Ciutk’h, 
Voroșin, Kuznețov și altele. Folosind metoda 
de prelucrare rapidă a metalelor, strungarii 
Emanoil Scrădeanu, Victor Buzatu și alții, 
realizează zilnic cîte 2—3 norme, iar strun
garii Ion Vîrgan, Ion Knizel șl alții, insu- 
șindu-și și folosind metoda de eșchiere in
tensivă a metalelor, au reușit să-și realizeze 
încă de mult sarcinile anuale de plan.

Strîns legată de toate aceste, probleme stă 
continua ridicare a calificării profesionale a 
muncitorilor, problemă căreia colectivul uzi
nei „7 Noiembrie" i-a acordat toată atenția.

In satele șl comune
le patriei, oamenii 
muncii fac intense pre
gătiri in vederea ier
nii. Printre alte pro
bleme se acordă o a- 
tenție deosebită adă- 
postirii reproducători
lor comunali.

Există însă pe alocări și mentalități îna
poiate după care animalele, datorită rezis
tenței lor la frig, ar putea rămîne neadăpos
tite în timpul iernii. O asemenea mentalitate 
se pare că o au și membrii unor comitete 
executive comunale din raionul Tg. Jiu.

In comunele Moii, Bumbești-Jiu și Cea-
uru, de pildă, cu toate că au existat condiții 
favorabile, grajdurile n-au fost reparate. In 
alte comune grajdurile au rămas cu acope. 
rișurile neterminate sau cu ferestrele și
pardoselile sparte.

In satul Bălăcești, vierii reproducători 
dorm în noroi, deoarece cocinele sînt strica
te, iar la grajdurile din satele Rovinari, Vlă- 
duleni și comuna Dănești nu s-au asigurat 
nici paiele pe care, să doarmă vierii.

Posibilități pentru repararea grajdurilor au 
existat și în comunele Lelești, Cîrbești și 
Mușetești. Dar nici în aceste comune nu s-a 
făcut nimic, astfel că taurii comunali sînt 
adăpostiți sub un șopron.

O atare situație impune urgent luarea "de 
măsuri de către comitetele executive tn cauză. 
Credem că șl comitetul executiv raional Tg. 
Iiu va fi de această părere.

★

Pe la sftrșitul lunii 
august crt., clădirea 
secției de chirurgie a * * 
Spitalului Unificat de < 
adulți din Arad a in- . 
trat în reparație. Bol
navii au fost împărțiți 
în alte secții ale spita
lului, pînă la termi
narea lucrărilor.

39 septembrie Plecăm la practică la 
,--------------------gospodăria agricolă de

stat „Dealul Ocnei". Sîntem nespus de 
bucuroși. Vom lucra pe mașinile de recol
tat sfeclă și cartofi. Pînă acum le-am stu
diat doar, dar acum le vom mînui. Ce mi
nunat e să stăpînești o asemenea mașină 
care economisește munca a sute de oa
meni. Vom avea multe de învățat. Sîntem 
foarte nerăbdători. De-am pleca mai 

’ curînd...

1 octombrie Am muncit CU spor.
, -------------------Gospodăria e foarte mare.

Pe deal se văd case frumoase: sînt bi
rourile, cantina, dormitorul. Se constru
iesc locuințe. La poalele dealului se văd 
grajdurile crescătoriei de porci. N-aș pu
tea spune însă că sînt foarte mulțumit. 
Am lucrat cu sape și pluguri cu cai. Nici 
pomeneală de mașină. Să recoltezi cartofi 
semănați in cuiburi așezate în pătrat, cu 
mijloace primitive atunci cînd la gospodă
rie ai o mașină dintre cele mai perfecțio
nate !... Se spune c-ar fi defectă. Neapărat 
inline trebuie să văd mașina...

2 octombrie Am căzut mașina și
■------------------ pare neatinsă. L-am în

trebat pe inginerul cu care am venit la 
practică ce părere are. Mi-a spUs c’ă a 
vorbit cu directorul gospodăriei care sus
ține că nu poate fi folosită. Inginerul și 
directorul școlii noastre au insistat să ne 
lase s-o încercăm, dar directorul s-a opus 
categoric. Am aflat că axul cardanic prin 
care mașina se atașează ia tractor este 
împrumutat gospodăriei colective din 

' Șelimbăr, care posedă o mușină asemă
nătoare. De ce s-o fi opus directorul să 
încercăm mașina ? Ce repede ar fi mers 
treaba l

9 octombrie ^ra ! Totuși am să lu-
•---------------- - crez pe mașină. M-a a-

nunțat tovarășul Cătoiu, directorul școlii, 
’ că juni va pleca tractorul nostru la Șelim

băr pentru ca să i se atașeze mașina de 
recoltat cartofi.

11 octombrie Am plecat bucuros spre 
-------------------gospodăria din Șelimbăr,

Af fi vrut ca tractorul să aibă aripi. Odată 
ajuns, am aflat că tot nu-mi voi îndeplini 
dorința fiindcă axul cardanic împrumutat 
a fost restituit gospodăriei de stat, cu o 
oră înainte de sosirea noastră. Oare direc- 

, torul vrea să ne dovedească cu orice preț 
că mașina nu merge ? Nu mai înțeleg 
nimic.

16 Octombrie Colectivul nostru a luat 
------------------- o hotărîre, Miine duminică 

vom 'face muncă voluntară la recoltarea 
sfeclei furajere pentru a elibera mai repe
de terenul în vederea arăturilor și însă- 
mînțărilor de toamnă. Cu această ocazie 

' (însfîrșit I) il vom cunoaște și pe directo
rul gospodăriei. Am auzit că-l cheamă 
Orlățeanu. A promis că va trimite cami
onul să ne ia și că va mobiliza pe toți 
salariații gospodăriei pentru a participa 
la muncă voluntară.

---------------- ----------------------- . 

Piața Mihai Viteazu din Cluj forfotea 
de lume.

După cum era firesc, lumea se aduna mai 
mult in jurul magazinelor de desface e ale 
O.C.L. Aprozar și ale unităților cooperatiste, 
fiindcă aci produsele se vînd la un preț mai 
scăzut.

Mare parte din vînzători servesc con
știincios cumpărătorii. Mai sînt însă unii 
salariați care „trag de cealaltă parte a 
cîntarului".

Peste unul dintre vinzătorii de acest soi a 
dat și funcționara Ana Stînea, de la Agenția 
C.E.C. Cluj. însoțită de o colegă a ei, gospo
dina s-a apropiat bucuroasă de o gheretă a 
Aprozar-ului, pentru a tîrgui niște fructe. 
Strugurii — rînduiți frumos in lăzi — o a- 
demeneau îndeosebi. Vînzătorut însă, pe nu
mele său Francisc Simon, vindea niște 
rămășițe de struguri stricați, adunați pe un 
fund de Iadă.

Oricît căuta lumea să 1 convingă, oricît 
creștea numărul amatorilor de struguri, ati
tudinea vînzătorului rămînea aceeași.
~— Și ce, dacă n-oi face vînzare, nu-i bai, 

că leafa tot îmi merge 1
La un moment dat însă, înlăuntrul gheretei 

se produse o 6curtă mișcare. începură să se 
desfacă lăzi, să se dea la o parte capacele, 
să se aleagă strugurii cei mai frumoși, așa, 
pe sprinceană... Minunea o făcuse un tînăr 
strecurat pe ușa din dos a gheretei, care 
șușotise ceva la urechea responsabilului.

Cei de față înmărmuriseră. Pentru o clipă 
însă. Apoi izbucni corul, justificat, al pro
testelor!

,,Sintem aproape de sflrșit de an, ne scrie 
cititorul Andrei Silvian, iar clădirea spita
lului este departe de a fi terminată. Pereții 
continuă să se strice din ce în ce mai mult 
întru cit acoperișul a fost scos cu scopul 
de a se clădi încă un etaj".

întreprinderea I.T.C.L.A, care răspunde de 
executarea acestor lucrări are datoria să ur
genteze lucrările respective.

ir

Tovarășa Silvia Cer- 
nătescu ne scrie că la 
cererea cetățenilor, co
mitetul executiv al 
sfatului popular orășe
nesc Bîrlad a luat mă
suri pentru construirea 
unei cișmele în cartie

rul C.F.R., deoarece aprovizionarea cu apă 
potabilă a cetățenilor din acest cartier 
lasă de dorit.

Pentru aceasta au fost antrenați nume
roși cetățeni, care prin muncă voluntară au 
dezgropat o cantitate însemnată de țevi ne
folosite de. pe strada Fierăstrae, Aceste țevi 
urmau să fie folosite la instalarea cișmelei.

Lucrările ar fi' putut fi terminate de mult 
dacă cei răspuff&iiori de îndeplinirea sar
cinii i-ar fi acbrdat mai multă atenție. Țe
vile nu numai că nu au fost instalate la 
locul cuvenit, dar ele zac și acum depo
zitate într-o curte de pe strada Mthai Vi
teaza, la nr. 70.

Dacă ar putea să se autoinstaleze, poate 
că țevile ar face-o, pentru a se apăra de 
ploi. Cum însă așa ceva este imposibil, ur
mează să aștepte pină cînd sfatul popular 
Bîrlad iși va aduce aminte de ele.

In ultimul timp o serie de muncitori fo
losiți la munci auxiliare au cerut să fie în
cadrați in sectoare productive. Pentru ca ei 
să poată da un randament cît mai mare în 
producție, cu două luni în urmă a fost orga
nizat în cadrul uzinei un cu.rs de .recalifi
care, frecventat de un număr de 45 munci
tori. Insușindu-și cunoștințele căpătate aici, 
numai după două luni de zile manipulantui 
de materiale Marin Rusu a devenit un bun 
ștanțator, iar cocsairul Tome Milosteanu, un 
priceput lăcătuș.

Pentru o calificare și mai temeinică a 
muncitorilor fruntași a fost deschisă recent 
și o școală de minim tehnic, frecventată de 
50 dintre cei mai buni muncitori ai uzinei. 
In cadrul acestei școli ei au prilejul să-și in. 
sușească o tehnică mai înaltă, fiecare lecție 
fiind însoțită și de proiecții de diafilme.

Ajutorul cabinetului tehnic
Inițiativa creatoare a muncitorilor și teh

nicienilor se bucură de o mare prețuire din 
partea întregului colectiv al uzinei. Ea con
stituie doar unul din factorii care contribuie 
din plin la reducerea prețului de cost al pro
duselor.

îndrumată prin prețiosul ajutor tehnic pe 
care inovatorii și raționalizatorii îl primesc 
din partea cabinetului tehnic și stimulată 
prin însemnate recompense în bani, mișcarea 
de inovații cuprinde un număr tot mai mare 
de muncitori. In cursul acestui am .bunăoară, 
la cabinetul tehnic au fost înregistrate un 
număr de 72 propuneri de perfecționări teh
nice și raționalizări. Cele 32 perfecționări 
tehnice,și raționalizări aplicate pină acum 
aduc anual întreprinderii o economie de a- 
proape 250.000 lei.

Pentru a veni în sprijinul inovatorilor, la 
cabinetul tehnic sint organizate cu regulari
tate consultații și conferințe pe diferite teme. 
In ultimul timp au fost prezentate muncito
rilor o serie de diafilme ca : strunjirea rapi
dă a metalelor, mașini de frezat, inovații de 
la uzinele „23 August", frezarea rapidă și 
altele. Cele două concursuri cu teme de ino
vații au constituit de asemenea un stimulent 
pentru dezvoltarea inițiativei creatoare a 
muncitorilor.

★
Producînd mașini agricole mal multe, de 

calitate tot mai bună și la un preț de cost 
tot mai redus, constructorii de mașini agri
cole din Craiova aduc o reală contribuție 
la dezvoltarea agriculturii, la traducerea în 
fapt a prevederilor Directivelor.

C. AZOIȚII 
Corespondentul „Romîniei libere" 

în regiunea Craiova

PREMIERE PE ECRANELE CAPITALEI

O scenă din filmul
Pe ecranele cinematografelor din Capitală 

vor fi prezentate începînd de azi o serie de 
fiilme noi în premieră. Printre acestea se 
numără „Epava din largul mării", o pro
ducție a studioului „Defa“ din Berlin, care 
va rula de azi la cinematogiraful „Elena Pa
ver'. Tot azi, la cinematografele „Patria" și 
„I. C. Frimu" va fi prezentată producție 
franoo-italiană „Cei 3 mușchetari", realizată 
după romanul cu același nume al lui Alex. 
Dumas.

Studiourile ,,Defa‘‘ din Berlin vor mai 
prezenta, cu începere de la 11 decembrie, la 

Din jurnalul unui elev
tractorist...

NOTA

Pentru masa tovarășului director

„Ogoare înțelenite“
cinematograful „Maxim Gorki", filmul doctH 
mentar „Ludwig van Beethoven". Filmul 
redă momente din viața și opera marelui 
compozitor german.

De la 13 decembrie, pe ecranele cinema»» 
tografelor „Republica" și „București" va 
cula „De doi bani speranță", care înfățișea
ză aspecte ale vieții de mizerie a locuitorilor 
din Sicilia. In aceeași zi, cinematograful „Vic
toria" va prezenta noul film cehosfovac „O- 
goare înțelenite", realizat după romanul lui 
Petr Jileninicky, artist al poporului.

17 OCtOmbrie Toți muncitorii gospodă- 
----------------- - n'ez de stat au fost alături 
de noi la muncă voluntară. Pe director 
insă n-am izbutit să-l cunoaștem. A plecat 
de dimineață cu toți funcționarii, așa cum 
aud că obișnuiește, și cu echipa de fotbal 
in camionul gospodăriei (care n-a mai 
venit să ne ia). Nu lipsea nici damigeana 
de vin. N-ar strica dacă in aceeași măsură 
l-ar interesa și treburile gospodăriei. Tar
laua de sfeclă furajeră la care am lucrat 
astăzi, a fost atît de prost întreținută, incit 
producția este extrem de scăzută. O par
celă de vreo 5 ha. nefiind îngrijită, este 
complet înțelenită. Azi, în timpul lucru
lui, am auzit o discuție. Povestea ingine
rul nostru că tehnicianul pomicultor a 
venit la directorul Orlățeanu să ceară 
cițiva oameni pentru legatul pomilor. Tre
buiau apărați împotriva rozătoarelor care 
au început să-i atace. Directorul i-a spus:

— Nu-(i dau oameni. O să se prăpă
dească 100..., 200..., 1000... de pomi. Nu 
face nimic. Sînt sus pe deal și nu-i vede 
nimeni. Cartofii însă trebuie scoși căci sint 
la vedere. Cine vine pe aci, o să vadă in 
primul rînd că n-am scos cartofii... Curi
oasă mentalitate pentru un conducător de 
unitate socialistă!

3 noiembrie Se apropie sfîrșitul eta- 
■----------- ------ pei noastre de practică.

Pe directorul Orlățeanu tot nu l-am vă
zut. In schimb, am văzut pe îndelete 
„roadele" bunei sale conduceri. Gospodă
ria are specific zootehnic, cu sute de vite 
de rasă, porci. La crescătoria de porci 
situația este jalnică. Mi-au spus îngriji
torii că primesc foarte puțină hrană pen
tru scroafe și purcei. Concentrate nu pri
mesc deloc. Ce se va alege în iarnă din 
aceste sute de animale ? In trecerea mea 
pe la grajduri am vorbit cu diverși oameni 
care mi-au povestit necazurile lor. Fie că 
era vorba de încălțăminte de protecție, 
sau de mici nevoi personale, numele direc
torului Orlățeanu revenea pe buzele tu
turor însoțit de vorbe puțin măgulitoare,

20 noiembrie Practica s-a terminat. 
-ț—-----------------  Zilele acestea, am fost
din nou la Dealul Ocnei. Ninsese două zile 
și două nopți fără încetare. Toată lumea 
era la secția horticolă la scos morcovi... 
Starea animalelor era neschimbată. O 
cantitate însemnată de porumb reparti
zată gospodăriei așteaptă de mult să fie 
ridicată. Dacă Ministerul Agriculturii și 
Silviculturii și Trustul regional al gospo
dăriilor de stat Stalin, nu vor interveni 
de urgență) pagubele aduse statului vor 
fi foarte mari.

•ir
însemnările elevului de la școala de 

tractoriști din Sibiu se opresc aci...
Numai că de acum înainte trebuie ca 

organele menționate tn jurnalul elevului 
să procedeze in consecință.

ADELA DINU

««♦

— Nouă de ce ne dai rămășițele din a- 
ceastă ladă?

— Dă-ne și nouă struguri din lăzile ace
lea !

Vădit supărat, vînzătorul Simon se răsti la 
cumpărători:

— Nu se poate, tovarăși! Fiți înțelegători 
și treceți la rînd. Vindem mai întîi resturile și 
apoi...

— Dar pe tovarășul acela de ce l-ai servit 
pe sprinceană ? Ce, e cu stea în frunte? in. 
trebă funcționara Stinea.

— Cine? Tînărul acela ? făcu rîzînd vinză- 
torul. Ehei, ar vrea el săracul să mănince 
astfel de struguri. Nu-s însă pentru el! Sînt 
pentru tovarășul director al nostru care mi-a 
trimis vorbă că are plăcere să mănince niște 
struguri buni la masă.

In vacarmul stîrnit, un mucalit strigă :
— Și eu sînt director! Director de șantier... 

__— Ați fi, nu zic nu! răspunse prompt viri- 
zătorul. Baiul este însă că nu sinteți la noi 
la Aprozar...

Intr-adevăr, nici tovarășul acela, nici cei
lalți cumpărători strînși roată în jurul ghe
retei nu erau directori la „Aprozar". Director 
era cu totul altcineva, căruia — de bună 
seamă — i au plăcut strugurii aleși „unul 
și unul“ de servilul vînzător. Cetățenilor 
însă nu le plac nici asemenea vînzători Șl 
nici un asemenea director Oare comitetului 
executiv al sfatului popular regional și sec
ției sale comerciale le place ?

MIRCEA SCRIPCA 
Corespondentul „Romîniei libere 

In regiunea Cluj



Popoarele Europei sînt hotărite să zădărnicească planurile dușmanilor păcii!
Oamenii muncii din țara noastrâ își manifesta adeziunea unanima 

la hotârîrile conferinței de la Moscova
In orașele șl satele din cuprinsul țării noastre continuă 

să se desfășoare mitinguri în care oamenii muncii discută 
cu interes Declarația comună a guvernelor statelor euro
pene participante la conferința de la Moscova.

Sute și mii de muncitori, țărani muncitori și intelectuali

își exprimă cu acest prilej hotărîrea de a apăra viața lor 
pașnică și libertatea, de a lupta pentru cauza păcii.

Cu toții își ridică glasul plin de ură împotriva cercurilor 
imperialiste agresive care vor să reînvie militarismul ger
man și să aprindă focul unul nou război.

Acordurile de la Paris sînt incompatibile 
cu soluționarea pașnică a problemei germane

Pentru viața 
copiilor noștri!

CRAIOVA (de la corespondentul nostru). 
— La chemarea comitetelor de luptă pentru 
pace, sala Teatrului Național din^ Craiova 
a devenit neîncăpătoare pentru numărul mare 
de oameni ai muncii veniți să-și exprime 
voința lor de a susține cu hotărîre Declarația 
comună a țărilor europene oare au participat 
la conferința de la Moscova.

După expunerea tov. Ion Apostolescu, 
membru al biroului comitetului regional 
P.M.R., asupra rezultatelor conferinței de la 
Moscova, a 'luat cuvîntul un număr mare de 
participant! la adunare.

„Am trei copii crescuți mîndrl și volnici 
sub soarele democrației populare, a spus 
tov. Alexandrina Badea. Țin la ei ca la ochii 
din cap. Ca soție și mamă nu voi permite 
ca viafa lor fericită să fie amenințată de 
ețîțătorii la război, nesățioși de singe. Noi 
vrem pace. Dar dacă cineva va încerca s-o 
zădărnicească, atunci va fi lovit năpraznlc 
de forța unita a tuturor țărilor iubitoare de 
pace".

Vorbind despre grozăviile celor două 
războaie în care a pierdut rînd pe rînd pe 
șase dintre cei mai dragi membri ai fami
liei, văduva Ana ‘Coblișca a spus: „Inima 
adine rănită de mamă și soție nu poate să 
se împace cu gîndul la un nou măcel. Port 
67 de ani pe umeri. Dar. pentru a apăra 
viața nouă, pașnică și luminoasă ce o clă
dim, sînt hotărîtă să nu precupețesc for
țele ce le mat am".

Au mai luat cuvîntul muncitorii Constan
tin Ionescu, funcționarul Ștefan Păun care, 
salutînd Declarația comună a țărilor partici
pante la conferința de la Moscova, și-au ex
primat hotărîrea de a lupta fără preget 
pentru continua întărire a patriei, pentru 
apărarea păcii.

Vom ști să dăm • 
riposta cuvenită!

ORAȘUL STALIN. — Miilor de glasuri 
ale cetățenilor din Orașul și regiunea Stalin, 
care se ridică cu hotărîre împotriva provo
cărilor ațîțătorilor la un nou război, li s-a 
alăturat și acela al bătrânului Nicolae Botez 
de la uzinele „Steagul Roșu"‘din Orașul 
Stalin.

Im cadrul mitingului care a avut loc 
miercuri dlupă amiază, el a spțis printre 
altele:

,,Am cunoscut din plin ororile a două răz
boaie dezlănțuite de militariștii germani, care 
au adus omenirii cele mai mari suferințe. 
Pentru ca orașele muncitorești ridicate în 
anii regimului nostru în preajma uzinelor 
noastre să crească nestingherite, pentru ca 
micuții noștri care gunguresc în leagănele 
creșelbr, întreprinderii, să trăiască în liniște, 
noi avem nevoie de .pace. Dar daca dușma
nii vieții noastre fericite vor încerca să lo
vească munca noastră pașnică și constructi
vă, noi vom ști să le dăm riposta cuvenită".

Despre hotărîrea lor de a munci cu efor
turi sporite, pentru a da patriei cit mai multe 
autocamioane și de a lupta cu. toate forțele 
împotriva acelor care ar încerca să tulbure 
munca noastră, au mai vorbit muncitorii Ion 
Baciu, Constantin Gali, tînărul Ian Popa și 
mulți alții.

Mitinguri asemănătoare au mai avut loc 
la întreprinderile „Partizanul Roșu", „Ion 
Fonaghi", „Strungul’’, „Drapelul Roșu” și 
■altele di,n Orașul Stalin, la întreprinderile 
„Libertatea", „Independența" și „Virala" din 
orașul Sibiu, precum și în alte întreprinderi 
din regiunea Stalin.

Sîntem gata să apărăm libertatea poporului nostru!
CLUJ. — Cînd sirena a vestit sfîrșitul 

schimbului, muncitori, tehnicieni și ingineri 
din toate secțiile uzinelor metalurgice „Uni
rea" din Cluj s-au adunat intr-un miting.

Arătînd importanța conferinței de la Mos
cova în problema asigurării păcii în Europa, 
tov. Andrei Kiss, membru în biroul organi
zației de partid, a subliniat în cuvîntarea sa 
că poporul nostru ca și toate popoarele din 
lagărul socialismului nu se lasă intimidat de 
amenințările agresorilor imperialiști, că el 
știe să lupte pentru a apăra pacea. A 
luat apoi cuvîntul strungarul Alexandru Sza
bo, care a spus printre altele: „Orice încer
care a magnaților de peste Ocean de a re
învia militarismul german se va Izbi de 
Voința de pace a popoarelor. Nouă ne e 
dragă pacea și știm s-o apărăm împo
triva oricăror amenințări venite din partea 
imperialiștilor".

Prin moțiunea primită cu vii aclamații, oa
menii muncii de la uzinele „Unirea" și-au 
exprimat hotărîrea de a împiedica prin lupta

lor încercările imperialiștilor de a dezlănțui 
un nou război.

La Universitatea „Bolyai" din Cluj sute 
de studenți, cadre didactice și funcționari au 
luat parte la o adunare în cadrul căreia prof, 
univ. Margareta Deheleanu și conf. Nicolae 
Kalloș, au vorbit despre Declarația de la 
Moscova. Ei au arătat pericolul pe care-1 
reprezintă refacerea wehrmach't-ului de către 
puterile occidentale, în frunte cu Statele 
Unite.

In cadrul adunării de la Universitatea 
„Bolyai" participianții au aprobat în unani
mitate o moțiune în care se spune printre al
tele : „In cazul cînd puterile occidentale vor 
continua să ducă și mai departe politica lor 
de reînarmare, țările participante la confe
rința de la Moscova vor fi nevoite să ia mă
suri corespunzătoare pentru întărirea capa
cității lor de apărare. Sîntem gata să apărăm 
libertatea poporului nostru, independența pa
triei noastre, cuceririle noastre culturale, via. 
ța familiilor noastre, împotriva unei even
tuale agresiuni".

BERLIN 9 (Agerpres). — TASS transmi
te: La 8 decembrie a avut Ioc la Berlin o 
ședință a Camerei Populare a R.D. Germa
ne consacrată dării de seamă făcută de de
legația Republicii Democrate Germane la 
conferința de la Moscova a țărilor europene 
pentru pace șl securitate în Europa.

Primul a luat ouvîntul la ședință Otto 
Grotewohl, primul ministru al Republicii 
Democrate Germane, șeful delegației R.D. 
Germane la conferința de la Moscova.

El a subliniat că de'egația Republicii De
mocrate Germane a acționat num.ai în inte
resul Germaniei, în interesul poporului ger
man, precum și al celorlalte popoare euro
pene care au suferit de pe urma fascismului.

In aplauzele furtunoase ale întregii asis
tențe, Grotewohl a declarat că acordurile 
de la Paris s'nt îndreptate împotriva intere
selor majorității poporului german și că, 
din această cauză, poporul german nu va 
recunoaște niciodată aceste acorduri.

‘ Delegația Republicii Democrate Germane, 
a declarat în încheiere Otto Grotewohl, cere 
Camerei să aprobe poziția delegației Repu
blicii Democrate Germane lp conferința de 
la Moscova și semnarea Declarației de că
tre aceasta.

A luat apoi cuvîntul Walter Ulbricht, 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri, 
membru ai delegației Republicii Democrate 
Germane la conferința țărilor europene de 
la Moscova,

Ulbricht a consacrat o mare pante a cu- 
vîntării sale atitudinii Partidului social-de-

Darea de seamă făcută în Camera 
Populară de membrii delegației 

R. D. Germane la conferința 
de la Moscova

mocrat din Germania occidentală față de 
orientarea politică ai lui Adenauer. După ce 
a arătat că social-democrații din Germania 
occidentală se pronunță împotriva politicii de 
război dusă de Adenauer și în special împo
triva acordurilor de la Paris, cerind tratati
ve cu Uniunea Sovietică, Ulbricht a subliniat 
totodată Inconsecvența politicii liderilor de 
dreapta ai partidului social-democrat din 
Germania în problemele de importanță vitală 
pentru poporul german și în special în pro
blemele legate de ducerea tratativelor între 
reprezentanții Republicii Democrate Germa
ne șl Germaniei occidentale.

El a subliniat necesitatea unității de ac
țiune a tuturor forțelor democratice șl iubi
toare de pace ale poporului german în lup
ta împotriva acordurilor de ia Paris, împo
triva reînvierii militarismului german.

Trecînd apoi la problemele privind asigu
rarea apărării cuceririlor oamenilor muncii 
din Republica Democrată Germană în fața 
politicii agresive a militariștilor vest-germa- 
nl, Ulbricht a subliniat că, dacă acordurile 
de la Paris vor fi ratificate, Republica De

mocrată Germană se va vedea nevoită să 
răspundă prin crearea unor forțe armate.

La ședința Camerei Populare au mai luat 
cuvîntul membrii delegației Republicii De
mocrate Germane la conferința de la Mos
cova, H. Loch, vicepreședinte al Consiliului 
de Miniștri a1 Republicii Democrate Ger
mane, B. Rose, secretar general al partidu
lui țărănesc democrat din Germania și L. 
Bolz, vicepreședinte al Consiliului de Miniș
tri și ministru al Afacerilor Externe al Re
publicii Democrate Germane.

In afară de aceasta, la ședință s-a dat ci
tire textului cuvîntării Iul Otto Nuschke, 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri al 
Republicii Democrate Germane, membru al 
delegației R. D. Germane la conferința de la 
Moscova.

In cadrul ședinței Camerei Populare au 
făcut declarații în numele fracțiunilor lor, 
H. Warnke (Uniunea Sindicatelor Libera 
Germane) I. Thiele (Uniunea democrată a 
femeilor din Germania) și E. Honecker (U- 
niunea Tineretului Liber German). El s-au 
pronunțat în unanimitate pentru sprijinirea 
deplină a conferinței de la Moscova, și a 
declarației semnate de participants la a- 
ceasta.

După încheierea dezbaterilor, președin
tele Camerei Populare J. Dieckimann, a a- 
ciunțat că Camera Populară a primit nume
roase scrisori și telegrame din partea oame
nilor muncii din Republica Democrată Ger
mană în care el aprobă și sprijină Declara
ția conferinței de la Moscova.

Desen de VAL. MUNTEANU

Rezoluția Camerei Populare a
La ședință, deputății Camerei Populare 

au adoptat în unanimitate o rezoluție a tu
turor fracțiunilor Camerei Populare a Repu
blicii Democrate Germane în care se 6pune:

1) Camera Populară a Republicii Demo
crate Germane aprobă poziția și declarația 
delegației Republicii Democrate Germane 
la conferința țărilor europene pentru asigu
rarea păcii și securității în Europa, care a

R. D.
avut loc la Moscova între 29 noiembrie și
2 decembrie 1954.

2) Camera Populară a Republicii Demo
crate Germane sprijină Declarația guverne
lor U.R.S.S., Republicii Populare Polone, 
Republicii Cehos'ovace, Republicii Demo
crate Germane, Republicii Populare Ungare, 
Republicii Populare Romîne, Republicii 
Populare Bulgaria, Republicii Populare AL

Germane
banla din 2 decembrie 1954 și aprobă sem
narea acestei Declarații de către delegația 
Republicii Democrate Germane.

3) Camera Populară însărcinează guver
nul să pregătească toate măsurile care de
curg din această Declarație.

Cu aceasta, ședința din 8 decembrie a Ca
merei Populare a Republicii Democrate Ger
mane a luat sfîrșit.

Poporul bulgar sprijină în unanimitate 
Declarația conferinței de la Moscova

SOFIA 9 (Agerpres). — TASS transmi
te: La 8 decembrie delegația Republicii 
Populare Bulgaria care a participat la con
ferința de la Moscova a țărilor europene 
pentru asigurarea păcii și securității în Eu
ropa a organizat o conferință de presă, în 
cadrul căreia Anton Iugov, prim vicepreșe
dinte al Consiliului de Miniștri al R. P. Bul
garia, șeful delegației bulgare, a făcut o, 
expunere.

Anton Iugov a subliniat că poporul bul
gar sprijină în unanimitate Declarația con
ferinței de la Moscova. Pornind de Ia ex
periența amară a unui trecut n-u prea înde
părtat, a spus Anton Iugov, și de la intere
sele vitale ale poporului bulgar, guvernul 
Republicii Populare Bulgaria a luat parte

Expunerea făcută de Anton Iugov 
în cadrul unei conferințe de presă 
la conferința țărilor europene pentru asigu
rarea păcii și securități) în Europa și a sem
nat Declarația conferinței.

Delegația noastră a spus Anton Iugov, 
ca exponentă ța politicii guvernului nostru șl 
a intereselor poporului bulgar, e declarat că 
Republica Populară Bulgaria este gata să 
participe la organizarea securității colective 
în Europa și să-și aducă contribuția la toate 
măsurile comune pentru menținerea păcii și 
securității popoarelor noastre.

Acum poporul bulgar își făurește o viață

nouă, sporește bogățiile patriei sale. El își 
vede sarcina principală în ridicarea necon
tenită a nivelului său material și cultural. 
De aceea, el este pentru pace și securitate, 
pentru relații de bună vecinătate și colabo
rare pașnică atît cu popoarele balcanice cît 
și cu celelalte popoare europene.

Poporul bulgar își dă seama că în pro
priul său interes nu poate admite reînvierea 
militarismului german. Poporul bulgar nu 
s-a bucurat încă niciodată de un sprijin 
internațional atît de puternic, ca în prezent. 
Acum mai mult ca orieînd. el privește cu în
credere viitorul și este gata să-și consacre 
toate forțele cauzei ipăcii, pentru a-și apă
ra viața pașnică și dezvoltarea pe calea spre 
socialism.

„Noi slujim cauza păcii, marea cauză a progresului întregii omeniri*

Militarismul german, o gravă primejdie pentru cauza păcii

BUDAPESTA 9 (Agerpres). — M.T.I. 
transmite: In seara zilei de 7 decembrie, 
Andrăs Hegediis, prlm-vicepreședinte ai 
Consiliului de Miniștri al R.P. Ungare, șe
ful delegației guvernamentale ungare la 
conferința de Ja Moscova a țărilor europe
ne, a rostit la postul de radio ,,Kossuth" 
din Budapesta o cuvîntare consacrată rezul
tatelor conferinței.

Este lesne de înțeles, a sipus Andrăs 
Hegediis, că Uniunea Sovietică și țările de 
democrație populară,.care își .propun ca scop 
ridicarea bunăstării popoarelor lor, nu pot 
sta cu brațele încrucișate privind planurile 
de reînviere a militarismului vest-german, 
întrucît acestea constituie o primejdie pen
tru munca pașnică constructivă și securita
tea acestor țări. Declarația unanimă a sta
telor participante la conferința de la Mos
cova, a spus Hegediis, în care se mențio
nează că ele nu vor tolera niciodată reface
rea militarismului vest-german și că dacă 
puterile occidentale se vor angaja totuși pe 
această cale, ele vor lua măsuri comune 
pentru asigurarea securității popoarelor și 
țărilor lor, insuflă puteri noi poporului un
gar.

Cuvînfarea radiodifuzată 
a lui Andrăs Hegediis

Sînt încă vii în memoria noastră groză
viile războiului, a spus in continuare Hege- 
diis, și de aceea este de înțeles că noi fa
cem tot ce ne. stă în putință pentru a îm
piedica repștarea unui nou război. In ceea 
ce privește politica sa externă, guvernul 
R.P. Ungare urmărește să stabilească relații 
bune și pașnice cu toate țările. Este îmbu
curător să se constate că în ultima vreme 
s-au îmbunătățit relațiile cu vecina de sud 
a Ungariei — Republica Federativă Popu
lară Iugoslavia. Au fost încheiate o serie de 
acorduri importante, care corespund inte
reselor celor două țări, relațiile pe plan e- 
conomic, cultural și sportiv intre cele două 
țări au fost întărite. Dorim din toată inima 
ca prietenia și colaborarea dintre popoarele 
ungar și iugoslav să se dezvolte și de acum 
înainte spre binele celor două, popoare și în 
interesul menținerii unei uăci trainice. Acest 
lucru este necesar, deoarece poporul iugoslav 
este amenințat de același pericol ca și po

porul ungar și celelalte popoare europene, 
— pericolul refacerii wehrmachtului german.

In prezent, a spus în continuare A. He- 
gediis, sub conducerea Partidului celor ce 
muncesc din Ungaria se creează o unitate 
națională fără precedent în istoria Ungariei. 
Baza unității poporului este politica parti- 
dului îndreptată spre ridicarea nivelului de 
trai al poporului, spre construirea socialis
mului în țară. Acesta este unul din factoții 
nrincipali care vor ajuta poporului ungar 
să pre:nt:mpine remilitarizarea Germaniei 
occidentale și să-și întărească securitatea.

Păzim ca lumina ochilor relațiile noastre 
de prietenie cu Uniunea Sovietică șj țările 
de democrație populară, deoarece sîntem pe 
deplin conștienți de faptul că ele constituie 
principala chezășie a apărării realizărilor 
poporului ungar. Această prietenie care lea
gă țările iubitoare de pace și care s-a mani
festat la conferința de la Moscova 6-a trans
format acum într-o forță care făurește is
toria. Noi slujim căuta păcii, marea cauză 
a progresului întregii omeniri. Această con
știință ne sporește forțele și face oa lagărul 
nostru să devină indestructibil.

Un mare număr de cetățeni ai Capitalei 
au fost prezenți, joi după amiază, în sala 
„Fllimon Sîr.bu", la darea de seamă publică 
a delegației poporului romîn care a parti
cipat la recenta sesiune de la Stockholm, a 
Consiliului Mondial al Păcii.

Se aflau în sală oameni ai . muncii de dife
rite categorii, de profesiuni felurite — mun
citori, intelectuali, reprezentanți al cultelor, 
funcționari, gospodine.

La masa prezidiului au luat loc tovarășii: 
acad. P. Constantlnescu-Iași, prof. univ. 
Lotar Rădăceanu, pfof. univ. Flprica Mezin- 
cescu, acad. prof.. Ștefan Milcu, Cristea 
Pantazi, Sanda Rangheț, Ana Lungu, 
Costache Antoniu, artist al poporului din 
R.P.R., preot Alexandru Ionescu, vicar al 
Arhiepiscopiei Bucureștilor, Maria Bolovan, 
mamă eroină, membră a Comitetului Perma
nent pentru Apărarea Păcii din R.P.R., 
Simion Simonian, mic meseriaș, membru al 
Comitetului Permanent pentru Apărarea 
Păcii din R.P.R.

Deschizînd adunarea, acad. prof. P. Con- 
stantinescu-Iași, vicepreședinte al Comitetu
lui Permanent pentru Apărarea Păcii din 
R.P.R., a subliniat că in momentul de față 
se desfășoară în întreaga țară o puternică 
acțiune de protest împotriva manevrelor în
treprinse de cercurile occidentale agresive 
în vederea reînvierii militarismului german.

A luat cuvîntul prof. univ. Lotar Rădă- 
Ceanu, vicepreședinte al Comitetului Perma
nent pentru Apărarea Păcii din. R.P.R.. con
ducătorul delegației romîne la sesiunea,. de 
la Stockholm a Consiliului Mondial al Păcii 

Arăt'nd că la sesiunea de la Stockholm a 
Consiliu lui Mondial al Păci’l au participat 
delegați din .54 de țări, din toate continen
tele, oameni de toate rasele, și naționalită
țile, avînd cele mai diferite convingeri po
litice și concepții asupra lumii, vorbitorul 
a subliniat că această- componență a partl- 
cipaniților reflectă puternic mărețul proces 
al vremurilor actuale: unirea tuturor forțe
lor sănătoase ale națiunilor sub semnul 
luptei pentru asigurarea păcii și securității.

Problema principală a sesiunii de la 
Stockholm — a spus vorbitorul — a fost 
aceea a asigurării păcii și securității Euro
pei. S-a arătat că încheierea de către pu
terile occidentale a acordurilor de la Londra 
și Paris reprezintă o nouă și gravă primej
die pentru cauza păcii și a viitorului Euro
pei. In 6pațele acordurilor de la Londra și 
Paris, popoarele văd reapărînd acel mons
tru care în ultimele 4 decenii a făcut Europa 

Darea de seamă publică 
a delegafiei R. P. R.

la sesiunea de la Stockholm 
a Consiliului Mondial al Păcii

6ă sîngereze de două ori: militarismul ger
man.

In fața primejdiei comune pe care milita
rismul german în curs de reînarmare o ri
dică în fața tuturor 6tatelor europene, se
siunea Consiliului Mondial al Păcii a reafir
mat principiul necesității acțiunilor comune. 
Numai crearea unui sistem de securitate la 
care să participe toate statele europene, 
fără deosebire de orînduire socială și poli
tică, ar putea să garanteze securitatea fie
cărei țări și a întregii Europe.

In încheiere, prof. Lotar Rădăceanu a ac
centuat că în fața luptătorilor pentru pace 
din R.P.R. stau în prezent sarcini mai mari 
ca orieînd. Ei trebuie 6ă lupte pentru creș
terea necontenită a combativității poporului 
nostru împotriva celor mei răi dușmani ai 
păcii și libertății popoarelor, cercurile agre
sive din apus și pentru întărirea solidarității 
poporului nostru cu partizanii păcii de pre
tutindeni, în scopul asigurării securității tu
turor popoarelor șl a păcii în întreaga lume.

In expunerea sa, acad. St. Milcu a subli
niat că, de la tribuna sesiunii Consiliului 
Mondial al Păcii, a răsunat încăodată cererea 
insistentă a popoarelor de a se ajunge în- 
sfîrșit la o înțelegere în problema dezarmării 
și a interzicerii armelor de exterminare în 
masă.

Expriimînd sentimentele unanime ale po
poarelor, sesiunea de la Stockholm a adre
sat marilor puteri apelul de a-și dubla efor
turile pentru a ajuinge la un acord în pro
blema importantă a dezarmării, a interzicerii 
armelor de exterminare în masă și a folosirii 
î,n scopuri pașnice a energiei atomice.

Oamenii de știință și cultură din țara noas
tră — a încheiat acad. St. Milcu — se ală
tură cu căldură acestui apel, exprimîndu-și 
voința de a continua în condiții pașnice stu
diile și cercetările lor, în slujba vieții, .a pro
gresului societății, a ridicării nivelului de 
trai material și cultural al poporului,

Preotul Al. Ionescu a arătat în expunerea 
sa că la lucrările recentei sesiuni de la 
Stockholm a Consiliului Mondial al Păcii au 

luat parte — ca invitați sau ca delegați — 
foarte mulți reprezentanți ai diferitelor 
confesiuni din lume.

Diversitatea cultelor religioase reprezenta
te la sesiune a dovedit încă odată că nobila 
idee a păcii și conviețuirii pașnice între po
poare, promovată de Consiliul Mondial al 
Păcii, a înfrățit sub flamurile ei slujitori ai 
bisericilor și credincioși din lumea întreagă.

Slujitorii cultelor religioase din țara noas
tră și de pretutindeni au datoria și misiunea 
să' fie prezenți in această acțiune, căci 
dumnezeul oricărei credințe pretinde și în
deamnă ca viața să fie apărată, nu distrusă.

Tov. Florica Mezincescu, membru în Con
siliul Mondial al Păcii, a vorbit despre im
portanța rezoluțiilor cu privire la convocarea 
unui Congres Mondial al reprezentanților 
forțelor iubitoare de pace, precum și cu pri
vire la problema activității culturale a miș
cării mondiale pentru pace.

Vorbitoarea a subliniat că în momentul de 
față, cînd cercurile vrăjmașe păcii întreprind 
noi acțiuni menite să provoace un nou război 
mondial, in fața partizanilor păcii de pretu
tindeni se pun sarcini deosebit de mari. Ei 
trebuie să depună eforturi sporite pentru a 
lămuri masele și a le uni în lupta lor împo
triva ațîțătorilor la război, pentru un sistem 
de securitate colectivă. Numai o puternică 
mișcare a popoarelor înseși poate împiedica 
scindarea lumii în blocuri opuse unul altuia 
și reînvierea acelor armate care au adus 
omenirii în trecut atitea lacrimi și atita 
jale. De aceea, Consiliul Mondial al Păcii 
a hotărît convocarea, în luna mai 1955, a 
unui mare Congres Mondial al reprezentan
ților tuturor forțelor iubitoare de pace. Acest 
mare congres trebuie să fie precedat de 
manifestări asemănătoare pe plan național, 
de o mare campanie în toate țările, în jurul 
sarcinilor politice cele mai importante ale 
momentului actual, adică lupta pentru orien
tarea politicii statelor spre destindere, de
zarmare și securitate colectivă.

Cei prezenți la adunare au adoptat cu 
puternice ovații o moțiune prin care în 
numele partizanilor păcii din țara noastră, 
se declară pe deplin de acord cu hotărîrile 
sesiunii de la Stockholm a Consiliului Mon
dial al Păcii și cu Declarația guvernelor 
participante la conferința de la Moscova a 
statelor europene pentru asigurarea păcii și 
securității în Europa, document de însemnă
tate Istorică și care exprimă limpede forța 
și tăria lagărului păcii, democrației și socia
lismului, în frunte cu Uniunea Sovietică.

(Agerpres)

Procesul înscenat Partidului Comunist dîn Germania
BERLIN 9 (Agerpres.). — TASS transmi

te: La 7 decembrie, tribunalul vest-genman 
din Karlsruhe a reluat procesul înscenat la 
cererea guvernului de la Bonn în scopul in
terzicerii Partidului Comunist din Germa
nia.

Ședința precedentă a tribunalului a avut 
loc la 1 decembrie. întreruperea dezbateri
lor a fost provocată de faptul că reprezen
tanții guvernului de la Bonn s-au dovedit a 
hu fi în măsură să răspundă la cuvîntarea 
reprezentantului uartidului comunist, prof. 
Kroger.

In cuvîntarea sa rostită în ședința din 1 
decembrie, Kroger, în baza unei analize ju
ridice amănunțite, a arătat că acordul de 
la Potsdam este o convenție de drept in
ternațional care. în conformitate cu artico
lul 25 din Constituția de la Bonn, reprezin
tă parte integrantă a normelor juridice în 
vigoare în Germania occidentală șl de a- 
ceea, tribunalul trebuie să țină eeama de 
acest acord atunci cînd va pronunța hotărî
rea în „procesul" Partidului Comunist din 
Germania.

Ședința subcomitetului Comisiei O. N. U. 
pentru dezarmare

NEW YORK 9 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 8 decembrie a avut loc o ședință 
închisă a subcomitetului Comisiei O. N. U. 
pentru dezarmare în cadrul căreia trebuia 
să se fixeze data și locul reluării lucrărilor 
subcomitetului în vederea îndeplinirii sarci
nilor ce-i revin prin rezoluția Adunării Ge
nerale a O.N.U. cu privire la reglementarea, 
limitarea și reducerea proporțională a forțe
lor armate și a tuturor armamentelor și cu 
privire la încheierea unei convenții interna
ționale în problema reducerii armamentelor 
și interzicerii armelor de exterminare în 
masă.

Luînd cuvîntul, reprezentantul U.R.S.S., 
A. A. Sobolev a făcut o declarație în care 
a arătat că acordurile de la Londra și Paris 
cu privire la înarmarea Germaniei occiden
tale. duc la agravarea situației internaționale 
și au intensificat considerabil primejdia unui 
nou război.

„Măsurile cu privire la înarmarea Germa

Afirmația reprezentantului guvernului de 
la Bonn că acordul de la Potsdam nu ac fi 
un tratat de drept internațional, a spus prof. 
Kroger, înseamnă de fapt că guvernul Ade
nauer neagă principiul respectării obligato
rii a acordurilor internaționale. Afirmațiile 
guvernului Ade-nauer după oare acordul de 
la Potsdam nu s-ar adresa poporului german 
și organelor constituționale germane șl de 
aceea nu ar putea fi opus guvernelor ger
mane, este în totală contradicție cu textul 
acordului de la Potsdam. Adresîndu-se re
prezentantului' guvernului de ta Bonn, von 
Lex, prof. Kroger, a declarat:

„Nu vrea oare guvernul federal ca. folo
sind asemenea argumente, să renunțe ta 
drepturile fundamentale garantate poporului 
german de către acordul de la Potsdam, ca 
de pildă dreptul la refacerea unul stat unit, 
dreptul la unitate economică, dreptul Ger
maniei de a-șl reocupa locul în rîndul po
poarelor libere și iubitoare de pace ca un 
stat german unit?".

Poziția guvernului de la' Bonn, a subliniat 
prof. Kroger, înseamnă renunțarea la singu-

--------------------------------- --------------------------------------- 

niei occidentale, proiectate în conformitate 
cu aceste acorduri, a spus Sobolev, sint în 
directă contradicție cu propunerile guver
nelor Franței și Angliei din 11 iunie 1954, 
care prevăd interzicerea armei nucleare și 
reducerea considerabilă a armamentelor cla
sice, la fel ca și cu sarcinile care stau în 
fața subcomitetului în domeniul dezarmă
rilor.

Vreau să subliniez că nu se poate propune 
în același timp reducerea generală a arma
mentelor și înfăptui totodată remilitarizarea 
Germaniei occidentale. Asemenea acțiuni, 
trebuie să fie limpede pentru toți, sînt 
absolut incompatibile și se contrazic reci
proc".

Subcomitetul a hotărît să-și înceapă lucră
rile la Londra la începutul lunii februarie 
1955, dacă această dată va fi acceptabilă 
pentru toate statele ai căror reprezentanți 
fac parte din subcomitet (U.R.S.S., S.U.A., 
Anglia, Franța și Canada). 

na bază juridică pentru unificarea Germaniei 
și discreditarea politicii de pace care pen
tru poporul german este o necesitate națio
nală.

In ședința tribunalului din 7 decembrie a 
luat cuvîntul reprezentantul guvernului de 
la Bonn. Kaufmann. El a încercat să res
pingă tezele expuse de reprezentantul par
tidului comunist cu privire la obligativita
tea și puterea de lege a acordului de 1a 
Potsdam pentru autoritățile vest-germane. 
Kaufmann a făcut o serie de afirmații care 
demască poziția guvernului de la Bonn în 
problemele oolitici. hotărîtoare. El a negat 
că acordul de la Potsdam reprezintă baza 
juridică pentru restabilirea unității Germa
niei.

După expunerea lui Kaufmann, reprezen
tanții partidului comunist au propus suspen
darea dezbaterilor și fixarea următoarei șe
dințe pentru ziua următoare sipre a avea po
sibilitate să pregătească răspunsul. Instan
ța a aprobat cererea reprezentanților Par
tidului Comunist din Germania.

Ichiro Hatoyama 
însărcinat cu formarea 
noului guvern japonez

PARIS 9 (Agerpres). — Agenția France 
Presse anunță că Dieta japoneză a ales că 
succesor al lui Ioșida în postul de/ prim mi
nistru pe Ichiro Hatoyama, președintele 
„Partidului democrat din Japonia". Camera 
consilierilor — Camera superioară a parla
mentului japonez — a confirmat această ale
gere cu majoritate de voturi. Potrivit relată
rilor agențiilor de presă, Hatoyama inten
ționează să-și formeze noul guvern din meni, 
brii „Partidului democrat din Japonia" — 
partid burghez, constituit recent din fuziona
rea unor elemente din partidul libera! al lui 
Ioșida și din membrii fostului partid „pro
gresist" japonez.

★
ȘANHAI 9 (Agerpres). — TASS transmite: 

Postul de radio Tokio a anunțat că la 7 
decembrie a avut loc ședința comitetului 
executiv al partidului liberal, la care loș’da 
și-a prezentat în mod oficial demisia din 
funcția de președinte al partidului.
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Nimic nu va putea opri poporul chinez să elibereze Taivanul
PEKIN 9 (Agerpres). — Agenția CHINA 

NOUA transmite textul integral al declara
ției făcute de Ciu En-lai, ministru! Afacerilor 
Externe al Republicii Populare Chineze, cu 
privire la „tratatul de securitate mutuală" 
încheiat între Statele Unite și Cian Kai-și.

Guvernul Statelor Unite, se spune în de
clarație, iignorînd protestele și avertismentele 
repetate ale poporului chinez, a încheiat la 
2 decembrie 1954 un așa-numit tratat de 
securitate mutuală cu clica trădătoare a lui 
Cian Kai-și, izgonită în Taivan. Cu ajutorul 
acestui tratat, guvernul Statelor Unite în
cearcă să legalizeze ocupația armată a te
ritoriului chinez Taivan și, folosind Taivanul 
ca bază, să-și extindă agresiunea împotriva 
Chinei și să pregătească un nou război. A- 
cest act constituie o gravă provocare militară 
împotriva Republicii Populare Chineze și îm
potriva poporului chinez. In numele guver
nului Republicii Populare Chineze declar prin 
prezenta : Taivanul este un teritoriu chinez, 
iar Cian Kai-și este dușmanul poporului chi
nez. Eliberarea Taivanului și lichidarea clicii 
trădătoare a lui Cian Kai-și constituie o 
problemă care privește exclusiv suveranita
tea Chinei și treburile sale interne și noi nu 
vom tolera nici un fel de amestec din partea 
vreunui stat străin. Amenințările războinice 
nu pot zdruncina hotărîrea poporului chinez 
de a elibera Taivanul; ele pot doar să spo
rească indignarea poporului chinez. Clica tră
dătoare anti-populară ciankaișistă nu are nici 
un drept să încheie vreun tratat cu vreo tară. 
„Tratatul de securitate mutuală" încheiat în
tre Statele Unite și Cian Kai-și nu are nici 
■un fel de bază legală și este nul și neave
nit. Acest tratat reprezintă o trădare a drep
turilor suverane și teritoriale ale Chinei, 
și poporul chinez se pronunță cu hotărîre îm
potriva lui. Dacă guvernul State.or Unite 
nu-și va retrage toate forțele sale armate din 
Taivan, din insulele Penhuledao și din strîm- 
toarea Taivanului și va continua să se a- 
mestece în treburile interne ale Chinei, el 
trebuie să-și asume răspunderea pentru toate 
urmările serioase care decurg din aceasta

„Tratatul de securitate mutuală" încheiat 
de guvernul Statelor Unite cu clica trădă
toare ciankaișistă este în toate privințele un 
tratat de război și agresiune. Imperialismul 
american este dușmanul poporului chinez. 
Guvernul Statelor Unite, nevoind să se îm
pace, cu infringerea politicii sale imperialiste 
în China, a ocupat în iunie 1950 cu forța 
armată Taivanul, dezlănțuind totodată răz
boiul agresiv din Coreea, șt de atunci el pro
tejează clica trădătoare a lui Cian Kai-și și 
călăuzește această clică în neîncetatele ei 
atacuri armate și acțiuni de distrugere îm
potriva Chinei continentale și a insulelor si
tuate de-a lungul litoralului. In prezent, după 
încetarea războiului din Coreea, cînd guver
nul Statelor Unite nu mai poate folosi acest 
război ca pretext pentru ocuparea mai de
parte a Taivanului, el a recurs fățiș la ticlu
irea unui „tratat de securitate mutuală" cu 
Cian Kai-și în scopul acaparării fățișe a te
ritoriului chinez Taivan și a insulelor Pen
huledao.

„Tratatul de securitate mutuală" încheiat 
între Statele Unite și Cian Kai-și nu poale 
fi denumit in nici un sens un tratat defen
siv ; acesta este un tratat vădit agresiv. 
Cercurile agresive din Statele Unite și adepții 
lor caută să lase impresia că acest tratat 
are un caracter defensiv, dar aceste încer
cări nu pot ascunde cîtuși de puțin esența 
lui agresivă. Taivanul este teritoriu chinez 
și acest fapt a fost recunoscut de guvernul 
Statelor Unite prin acorduri internaționale 
ca Declarațiile de la Cairo și Potsdam și 
Actul cu privire la capitularea Japoniei, pe 
care S.U.Â. și-au pus semnătura. Eliberarea 
Taivanului este pentru poporul chinez o ches
tiune internă a Chinei și guvernul Statelor 
Unite a recunoscut din nou in ianuarie 1950 
drepturile suverane ale Chinei asupra Tai
vanului și a declarat că nu intenționează să 
se amestece în conflictul civil din China. In 
prezent guvernul Statelor Unite construiește 
întăriri și creează baze militare pe teritoriul 
chinez Taivan și pe insulele Penhuledao, care 
se află la o depărtare de 5.000 de mile de 
Statele Unite ; el protejează clica trădătoare 
a lui Cian Kai-și, respinsă de poporul chinez 
de 600.000.000 de oameni ; el caută să împie
dice poporul Chinei să elibereze teritoriul 
său — Taivanul. Acționînd în acest fel. gu
vernul Statelor Unite comite flagrante acte 
de încălcare a normelor internaționale, aca
parează un teritoriu chinez, atentează la su
veranitatea Chinei și se amestecă in trebu
rile interne ale Chinei — acțiuni care în nici 
un caz nu pot fi caracterizate ca delensive.

Pe de altă parte, pentru poporul chinez 
este un adevărat act de apărare el berarea 
teritoriului său — laivan. asigurarea suve
ranității sale naționale și integrității sale 
teritoriale.

Odată, militariștii japonezi au piezentat 
de asemenea ocuparea de către ei a Chinei 
de nord-est in 1931 ca un act de autoapărare. 
Totuși nimeni nu i-a crezut. Este îndeobște 
cunoscut că acapararea teritoriului unei alte 
tari, incălcarea suveranității unei alte țări 
și amestecul in afacerile interne ale unei alte 
tari, înseamnă săvirșirea unor acte de agre
siune. Poporul chinez, călit în lupta victori
oasă împotriva agresiunii militarismului ja
ponez, nu va tolera nicioda’ă agresiunea a- 
mericană, săvîrșită sub pretextul apărării, 
împotriva insulei Taivan și a insulelor Pen
huledao (Pescadores) apartinînd Chinei.

„Tratatul de securitate mutuală" încheiat 
între Statele Unite și Cian Kai-și este un 
tratat care are drept scop intensificarea agre
siunii și pregătirea unui nou război. El nu 
are nimic comun cu menținerea păcii. Cercu
rile agresive din S U.A. și adeuții lor formu
lează tot felul de argumente pentru a ascunde 
telurile militare ale acestui pact. Totuși, a-

Să înceteze teroarea sălbatică din Iran!
Simt cum sufletul mi se umple de minie 

cînd citesc în coloanele ziarelor noastre 
mereu noi amănunte despre sîngeroasa 
teroare din Iran, Sute și mii de oameni, de 
diferite profesiuni și convingeri politice, cad 
victimă represiunilor sălbatice pentru faptul 
că apără libertatea patriei lor, vîndută de 
guvernul Zahedi marilor concerne monopo
liste, in special celor de peste Ocean.

Faptul că singele patrioțitor iranieni a 
început să curgă in ajunul zilelor cind 
parlamentul iranian vota legea pen ru rati
ficarea înrobitorului acord încheiat de gu
vernul din Iran cu „consorțiul internațional" 
care are în frunte trusturile americane 
petrolifere, nu este de loc întîmplător. Tră
dătorii intereselor Iranului, au dezlănțuit 
valul de teroare pentru că iși dau seama că 
poporul iranian, jefuit ani de-a rîndul de 
bogățiile sale, nu rămine nepăsător în fața 
noii fărădelegi comise împotriva sa. Gu
vernanții iranieni sperȘ că prigoana sălba
tică dezlănțuită împotriva patrioților va 
reuși să Intimideze masele largi ale poporu- 
Zii. Ei cred că prin concedieri masive, prin 

Declarafia tăcută de Ciu En-lai 
cu privire la .tratatul 

de securitate mutuală" încheiat 
între Statele Unite și Cian Kai-și

ceste teluri nu pot fi ascunse. Este bine cu
noscut că de la începerea agresiunii armate 
împotriva Taivanului, guvernul S.U.A. ajută 
clica trădătoare ciankaișistă și o instigă la 
raiduri războinice și la acțiuni de distrugere 
împotriva Chinei continentale și că el nu 
și-a slăbit niciodată eforturile în această di
recție. Guvernul S.U.A. încearcă în prezent 
să legalizeze prin acest tratat ocupația Tai
vanului de către forțele maritime militare și 
aeriene militare americane și să-și asigure 
dreptul de a-și staționa trupele terestre „în 
Taivan. în insulele Pescadores și în preajma 
lor" în vederea menținerii unei baze militare 
americane în Taivan.

In acest tratat, guvernul S.U.A. face o în
cercare fățișă de a împiedica prin amenința
rea cu războiul eliberarea Taivanului de că
tre poporul chinez și totodată prevede o nouă 
agresiune împotriva „altor teritorii" ale Chi
nei, în afară de Taivan.

Nu încape nici o îndoială că semnarea 
„tratatului de securitate mutuală" între 
S.U.A. și Cian Kai-și a făcut să crească pri
mejdia extinderii agresiunii americane împo
triva Chinei.

In declarația sa din 1 decembrie. John 
Foster Dulles, secretarul de stat al S.U.A., 
a spus fără ocol că acest tratat constituie o 
nouă verigă a așa-numitului sistem de secu
ritate creat de Statele Unite în Pacific. A- 
ceasta dovedește că cercurile agresive din 
Statele Unite intenționează nu numai să o- 
cupe Taivanul și să extindă agresiunea îm
potriva Chinei, dar și să pregătească un nou 
război. Primejdia de război în Asia de sud- 
est a crescut ca urmare a tratatului de la 
Manilla, încheiat recent în urma uneltirilor 
Statelor Unite.. z

Este limpede că cercurile agresive ale Sta. 
telor Unite se străduiesc acum să creeze un 
sistem așresiv în răsărit, legînd tratatul din
tre S.U.A. și Cian Kai-și de tratatul de la 
Manilla și de alte tratate militare în Asia 
și în zona Pacificului. Aceste acțiuni ale 
cercurilor agresive din S.U.A. sînt coordonate 
cu acțiunile lor in Europa, unde ele au ins
pirat încheierea acordurilor de la Paris, unde 
reînvie militarismul german și extind siste
mul de agresiune în Occident. Scopul lor 
este de a adînci scindarea lumii, de a înrobi 
popoarele din aceste regiuni și de a accelera 
pregătirea unui nou război mondial

Din cele expuse mai sus rezultă că scopul 
urmărit de guvernul S.U.A. în acest „tratat 
de securitate mutuală" nu este pacea, ci 
războiul. In fond, cercurile agresive ameri
cane copiază vechea tactică care a tost folo
sită de militarismul japonez în agresiunea 
sa împotriva Chinei.

Există însă unii oameni care doresc ca po
porul chinez să uite învățămintele istoriei și 
să accepte ocuparea Taivanului de către. Sta
tele Unite. Poporul chinez nu va uita însă 
niciodată suferințele care au fost urmarea 
incidentului de la Mukden din anul 1931 ; 
el nu va uita niciodată nici faptul că inci
dentul de la Llukouțiao din 1937 a fost o ur
mare a incidentului de la Mukden. Popoarele 
din Asia și din țările zonei Pacificului, în a 
căror memorie este încă viu incidentul din 
anul 1941 de la Pearl-Harbour; nu vor uita 
niciodată cît de dezastruoase au fost urmă
rile politicii de împăciuire fată de agresiunea 
militariștilor japonezi. Tot astfel nici popoare
le din Europa nu vor uita niciodată că toc
mai politica de la Munchen care a lăsat mină 
liberă militarismului german în agresiunea 
lui, a fost aceea care a dus la cel de al doi
lea război mondial. Greșelile istoriei nu tre
buie să se repete. Poporul chinez se pronunță 
cu hotărîre imDotriva acestui tratat încheiat 
între S.U A. și Cian Kai-și în scopuri răz
boinice. care primejduiește securitatea și pa
cea în Asia; el se pronunță cu aceeași hotă
rîre și împotriva acordurilor de la Paris care 
periclitează securitatea Europei și pacea în 
întreaga lume.

„Tratatul de securitate mutuală", încheiat 
între S.U.A. și Cian Kai-și, a agravat încor
darea în Extremul Orient. Sînt unii care con
sideră că acest tratat va duce la slăbirea 
încordării în Extremul Orient, ceea ce nu co
respunde cîtuși de puțin realității. Dezlăn
țuind războiul agresiv împotriva Coreei și 
intensificând iriterventia în Indochina, guver- 
nul Statelor Unite a procedat totodată la 
ocuparea militară a Taivanului. De aceea, de 
la bun început acest act a fost o parte din 
planul general de creare a încordării în Ex
tremul Orient.

In urma armistițiului din Coreea și res
tabilirii păcii în Indochina, atmosfera încor
dată din Extremul Orient a început să se 
destindă. După conferința de la Geneva. în 
scopul micșorării continue a încordării din 
Extremul Orient, noi am declarat din nou 
limpede că Statele Unite trebuie să-și retra
gă toate forțele armate din Taivan, din insu
lele Penhuledao și din strîmtoarea Taivanu
lui și să înceteze amestecul lor în treburile 
interne ale Chinei. Guvernul Statelor Unite 
insă nu numai că nu și-a retras toate for
țele sale armate din Taivan, insulele Penhu- 
iedao și din strîmtoarea Taivan, dar di
rijează efectuarea de către clica trădă
toare a lui Cian Kai-și a unor incursiuni ae
riene și acțiuni de distrugere și mai nesă
buite împotriva Chinei continentale. Crearea 
permanentă a încordării — aceasta este po
litica consecventă a guvernului Statelor Uni
te. Tocmai tortele armate ale Statelor Unite 
sînt acelea care în decurs de multi ani au 

arestări, torturi sălbatice și asasinarea a zeci 
și sute de oameni — militari și civili — vor 
reuși să stăvilească împotrivirea dîrză a po
porului față de pel tica de trădare dusă de 
Zahedi în numele Washingtonului.

Dar guvernanții iranieni și stăpînii lor de 
peste Ocean se inșală. Crimele lor nu vor 
fringe voința poporului iranian de a trăi in 
libertate. Ele nu fac decit să stîrnească 
minia legitimă a tuturor oamenilor cinsti,i 
din întreaga lume, solidari cu lupta dreaptă 
a poporului iranian. Ele nu izbutesc să 
treacă neobservate oricit ar Încerca autorii 
lor să-și ascundă faptele monstruoase sub 
vălul de minciună al pretinselor povești de 
„spionaj" și „sabotaj" sau să le „justifice” 
prin judecăți formale, care se desfășoară in 
dosul ușilor incuiate. Oamenii cinstiți din 
lumea întreagă cer să se pună capăt sălba
ticei terori din Iran.

CAROL SOKAL
Șeful seefiei mașini-offset 

din Combinatul Poligrafic Casa Sclnteii 
„/. V. Stalin". 

violat în repetate rîndurl spațiul aerian șl 
apele teritoriale ale Chingi. și nu tortele 
armate ale Chinei violează spațiul aerian și 
apele teritoriale ale Statelor Unite; tocmai 
Statele Unite sînt acelea care strecoară în 
China continentală spioni pentru desfășura
rea unei activități subversive, și nu China 
este aceea care desfășoară vreo activitate 
subversivă împotriva Statelor Unite. In peri
oada armistițiului din Coreea părțde core
eană și chineză au îndeplinit în mod cinstit 
acordul de armistițiu și acordul de repatri
ere a prizonierilor de război, în timp ce Sta
tele Unite au încălcat acordul de repatriere 
a prizonierilor de război, reținînd cu torta 
peste 20.000 de prizonieri de război coreeni 
și chinezi, pe care i-au fortat să intre in ar
matele lui Li Sin Man și Cian KM-și și nu 
au prezentat nici pină astăzi nici un tei de 
date în legătură cu aceștia. Cît despre res
tabilirea păcii în Indochina, China, în ceea 
ce o privește, a garantat îndeplinirea acordu
rilor de la Geneva, în timp ce Statele Unite 
nu numai că au refuzat să garanteze aceste 
acorduri, ci, dimpotrivă, au încheiat tratatul 
de la Manilla și fac pregătiri în vederea 
înarmării și instruirii trupelor baoihiste 
pentru a submina acordurile de la Geneva. 
In prezent, străduindu-se să intensifice pri
mejdia de război și să provoace o nouă în
cordare in Extremul Orient, guvernul Sta
telor Unite a încheiat acest tratat de război 
și agiesiune cu clica trădătoare a lui Cian 
Kai-și. Toate acestea arată că răspunderea 
pentru faptul că încordarea în Extremul O- 
rient nu slăbește, revine pe de-a-ntregul Sta
telor Unite.

Carta Organizației Națiunilor Unite inter
zice in mod categoric orce atentat împotriva 
integrității teritoriale și independentei poli
tice a oricărei țări. Acest principiu constituie 
baza păcii între țări. Tratatul. încheiat de 
guvernul Statelor Unite cu clica trădătoare 
a lui Cian Kai-și. asemenea celorlalte așa- 
numite tratate defensive ticluite de Statele 
Unite, cuprinde de obicei afirmarea fidelității 
fată de scopurile și principiile Cartei Organi
zației Națiunilor Unite. Totuși, toate aceste 
așa-numite tratate defensive sînt diametral 
opuse scopurilor și principiilor Organizației 
Națiunilor Unite. Aceste tratate pot duce nu
mai ta război; ele nu pot contribui la co
existența pașnică a țărilor. Aceste tratate 
constituie o batjocorire a Cartei Organizației 
Națiunilor Unite ; ele nu pot contribui la în
făptuirea scopurilor și principiilor Cartei Or
ganizației Națiunilor Unite și la menținerea 
păcii în lumea întreagă. In opoziție cu acea
sta, Republica Populară Chineză sprijină în 
mod consecvent principiile apărării drepturi
lor naționale și respectării reciproce a suve
ranității naționale și integrității teritoriale.

Cele cinci principii ale coexistenței paș
nice, în apărarea cărora se pronunță îmnre- 
ună China, India și Birmania, corespund pe 
deplin scopurilor Cartei O.N.U. Noi sînțem 
ferm convinși că dejndată ce țările lumii vor 
susține aceste cinci principii, se vor strădui 
să creeze și să lărgească zonele de pace ți 
se vor abține de la provocarea de scindări, 
statele cu diferite sisteme sociale vor putea 
coexista în pace și va fi posibilă crearea 
unui sistem de pace și securitate colectivă 
Conferința de la Moscova a țărilor euro
pene, care a avut loc recent, a depus mari 
eforturi în această direcție și a găsit spriji
nul țărilor iubitoare de pace și popoarelor 
lumii. Totuși, cercurile agresive ale Statelor 
Unite și adepții lor fac tot ce le stă în putin
ță pentru a submina cele cinci principii ale 
coexistenței pașnice și pentru a împiedica 
crearea unui sistem internațional de pace și 
securitate colectivă, înrăutățind prin aceasta 
in permanentă actuala situație internațională 
atît în răsărit cîf și în apus.

Noi considerăm că toate țările iubitoare de 
pace și popoarele lumii sînt datoare să pună 
capăt înrăutățirii situației internaționale și 
să-și dubleze eforturile în Vederea asigurării 
păcii internaționale. In numele acestui țel 
poporul chinez declară solemn următoarele 
în fața lumii întregi :

Taivanul este teritoriu chinez. Poporul chi
nez este ferm hotărît să elibereze Taivanul 
Numai salvînd Taivanul de tirania clicii cian, 
kaișiste trădătoare poporul chinez va putea 
asigura unitatea deplină a patriei sale și va 
crea o nouă garanție păcii în Asia și în lu
mea întreagă. Toate propunerile cu privire 
la crearea așa-numitului „stat independent" 
Taivan. cu privire la „neutralizarea" Taiva
nului sau la trecerea Taivanului sub „tu
telă", înseamnă în fond dezmembrarea teri
toriului Chinei, un atentat la suveranitatea 
ei și un amestec în treburile ei interne și 
sînt din această Cauză absolut inacceptabile 
pentru poporul chinez. Pentru a îmbunătăți 
situația în Extremul Orient, a înlătura pri
mejdia de război împotriva Chinei și a asi
gura pacea în Asia și în lumea întreagă, 
guvernul S.U.A. trebuie să retragă toate for
țele sale armate din Taivan, din insulele 
Penhuledao și din strîmtoarea Taivan. Nu 
există nici o justificare pentru faptul că Sta
tele Unite au trecut peste întinderile ocea
nului și au ocupat teritoriul chinez Taivan.

Poporul chinez este hotărît împotriva răz
boiului, dar el nu poate fi intimidat prin 
amenințări de război și nici fortat să se su
pună. Dacă cineva va impune poporului 
chinez războiul, poporul chinez va da inter- 
venționiștilor și provocatorilor contralovituri 
hotărîtoare.

Poporul chinez dorește cu ardoare pacea, 
totuși el nu va cerși nici o dată pacea cu 
prețul teritoriului și suveranității sale. Sa
crificarea teritoriului și a suveranității poate 
duce numai la o nouă agresiune. Aceasta nu 
poate asigura o pace adevărată. Poporul 
chinez înțelege că pacea poate fi apărată 
numai prin rezistența opusă agresiunii.

8 decembrie 1954.

Deschiderea sesiunii
Consiliului General al F.S.M.

VARȘOVIA 9 (Agerpres). — La 9 decem
brie s-a deschis la Varșovia cea de a 7-a 
sesiune a Consiliului General al Federației 
Sindicale Mondiale. La sesiune participă de
legați a peste 40 țări din Europe, Asia, Ame
rica și Africa. Sesiunea a fost deschisă de 
Giuseppe Di Vittorio, președintele F.S.M.

Sesiunea a aprobat în unanimitate urmă
toarea ordine de zi :

1. Situația internațională și îndeplinirea 
hotărîrilor celui de al 3-lea Congres Mon
dial al Sindicatelor, în domeniul întăririi uni. 
tăți.i de acțiune a oamenilor muncii în lupta 
pentru realizarea revendicărilor lor. (Rapor
tor — Louis Saillant, secretar general al 
F.S.M ).

2. Carta drepturilor sindicale ale oameni
lor muncii și campania internațională pentru 
apărarea și cucerirea drepturilor sindicale și 
democratice (Raportor — Giuseppe Di Vitto
rio, președintele F.S.M.).

3. Raportul financiar al revizorilor F.S.M.
Duipă aprobarea ordinei de zi, Louis 

Saillant, secretar general al F.S.M., a pre
zentat raportul la primul punct de pe ordinea 
de zi.

Misiunea generatului Cofe in Indochina 
constituie o gravă violare a acordurilor de la Geneva

Declarația adresată de Fam Van Dong 
lui V. M. Molotov și Anthony Edon

HANOI 9 (Ager
pres). — Agenția Viet- 
nameză de Informații 
transmite: Fam Van 
Dong, ministrul A- 
f aceri lor Externe al
Republicii Democrate Vietnam, a adresat lui 
V.M. Molotov șl Anthony Eden, care au pre
zidat conferința de la Geneva, o declarație în 
legătură cu misiunea generalului Collins în 
Indochina.

Declarația este însoțită de un memoriu al 
înaltului Comandament al Armatei Populare 
Vietnameze.

Fam Van Dong cere celor doi președinți 
ai confer'.nței de la Geneva să transmită oo- 
pii după aceste documente țărilor care au 
participat la. conferința de la Geneva.

Reproducem mai jos textul declarației lui 
Fam Van Dong:

Guvernul Statelor Unite a trimis recent la 
Saigon pe generalul Lawton Collins în cali
tate de ambasador american pe lingă guver
nul lui Ngo Dinh Diem. Potrivit propriilor 
cuvinte ale generalului Co’.llns, misiunea 
specială care i s-a încredințat are drept scop 
să „acorde sprijinul necondiționat al S.U.A. 
guvernului Ngo Dinh Diem" și „să-l ajute 
prin toate mijloacele posibile". Acest ajutor 
constă în primul rind în „instruirea trupelor 
armatei vietnameze de către o misiune ame
ricană" și „înzestrarea aceștei armate cu 
echipament care în proporție de 90 la sută, 
să fie de proveniență americană".

Astfel, scopul agresiv al tratatului de la 
Manilla începe să se concretizeze în Vietna
mul de sud odată cu sosirea misiunii gene
ralului Co'.lins.

Este necesar să reamintim aici că trata
tul de la Manilla și protocolul anex, care in
tegrează Vietnamul de sud, Laosul și Cam- 
bodgia în „Organizația Tratatului Asiei de 
sud-est" sub conducerea Statelor Unite, vio- 
lînd în mod flagrant art. 5 al declarației fi
nale a conferinței de la Geneva, are drept 
scop să consolideze influența americană în 
Asia de sud-est și să transforme Indochina 
într-o bază militară și o colonie americană.

Acest ajutor militar acordat de S.U.A., 
constînd în trimiterea de trupe, contravine 
întrutotul art. 4 din declarația finală a 
conferinței de la Geneva, care „interzice in
troducerea în Vietnam a oricăror trupe și 
personal militar străin ca și a oricărui fel de 
arme și muniții", cu scopul de a împiedica a- 
jutorul militar din afară pentru oricare din 
părți. In continuare. Fam Van Dong a arătat 
că nu pot fi crezute afirmațiile potrivit că
rora Vietnamul baodaist ar fi avut mijloa
cele necesare să creeze și să instruiască trei 
noi divizii. Simplul bun simț este suficient 
pentru a respinge aceste afirmații, deoarece o 
țară devastată de opt ani de război nu are 
mijloace materiale pentru a-ș» dubla în cî- 
teva luni efectivele unei armate a cărei în
ființare necesită mai mulți ani.

, Ajutorul militar american, așa cum de
clară generalul Collins, este acordat numai 
guvernului lui Ngo Dinh Diem. Insă, trecînd 
la măsuri de represiune împotriva a mii de 
persoane și a regiunilor care au participat la 
războiul patriotic, suprimînd drepturile și li
bertățile democratice în Vietnamul de sud, 
și, îndeosebi, libertatea presei, recurg'nd la 
minciuni, Înșelătorii și amenințări pentru a

Apărători zeloși ai spionilor
L------------------------------------------------------------------------- --------- ------------------------------------------------------

In ultimele zile s-au făcut auzite la 
O.N.U. niște glasuri ciudate: glasuri care 
apără pe spioni. Răgușite sau voit îngro
șate, sparte sau înecate de furie, glasurile 
diplomaților americani se silesc sa prezinte 
pe pirații acrului prinși pe teritoriul R.P. 
Chineze ca pe niște îngeri fără prihană. Să 
vedem ce arată insă faptele.

Luna trecută Tribunalul Suprem al R.P. 
Chineze a dat o sentin{ă aspră dar dreaptă 
în procesul unui număr de 22 de spioni, 
dintre care 13 sînt cetățeni americani. Prin
tre ei se află și cîțiva ofițeri superiori: co
lonelul Arnold — comandantul brigăzii ae
riene 581 de aprovizionare și transport, 
maiorul Baumer și alții.

însărcinați cu executarea de misiuni de 
spionaj, el au executat zboruri deasupra 
teritoriului Chinei Populare. Dar ulciorul nu 
merge de multe ori Ia apă... așa că într.o 
zi spionii americani au fost siliți să ateri
zeze forțat pe teritoriul R.P. Chineze. La 
proces, în fața probelor, neputînd nega fap
tele, ei și-au mărturisit vina.

Colonelul Arnold a arătat că sarcina bri
găzii 581 pe care o comanda era „în afară 
de îndeplinirea sarcinii cu privire la efec
tuarea războiului psihologic" și aceea „de 
a duce acolo, unde trebuie, personal nelegai 
(sublinierea noastră, n.r.) și de a-1 aprovi
ziona".

Un alt inculpat — Downey — a recunos
cut șj el că a fost trimis să îndeplinească o 
misiune de spionaj: „Eu am primit o pre
gătire specială pentru spionaj. M.au învățat 
metodele luptei de partizani, felul în care, 
trebuie să mînuiesc armamentul, am absol
vit cursurile de radiotehnică, de lansări cu 
parașuta etc".

Prinși asupra faptelor, spionii n-au putut 
scăpa de judecată. Dar iată că s-au găsit și 
apărători zeloși ai spionilor. Folosind tribu
na O.N.U. pentru „justificarea" acțiunilor de 
spionaj, reprezentanții S.U.A. încearcă să 
apere de fapt însăși politica agresivă a 
cercurilor conducătoare de la Washington, de 
oprobiul opiniei publice care a aflat cu in
dignare de noile mîrșăvii comise împotriva
R. P. Chineze.

Pornind probabil de la premiza că to
tul îi este îngăduit, d. Lodge, reprezentantul
S. U.A., a căutat să convingă că Tribunalul 
Suprem al R.P. Chineze n-a judecat niște 
diversioniști și spioni ci niște... nevlnova'.i 
funcționari militari. Manevrînd in culise, 
delegația americană a obținut înscrierea 
„plîngerii" S.U.A. pe ordinea de zi a Adu
nării Generale O.N.U. Manevrele de la O.N.U. 
au fost precedate și susținute în S.U.A. de o 
furibundă campanie de presă împotriva 
R.P. Chineze și a celorlalte țări democrate, 
a căror mare vină este, vedeți dumneavoas
tră, că nu vor să lase spionii să mișune li
beri pe teritoriul lor! Unii dintre oamenii 
politici reacționari din S.U.A. au primit 
toate acestea ca pe un semnal al întețirli 
„războiului rece". Așa se explică printre al
tele țipetele isterice ale senatorului Know- 
land care cere blocarea R.P. Chineze pentru 
ca „băieții" să poată fi eliberați...

Dar încercînd să justifice ceea ce nu poate 
fi justificat, propaganda americană se în
curcă în propriile ei ițe. Astfel, la 23 noiem
brie un purtător de cuvînt al Ministerului 
Apărării al S.U.A. a afirmat că doi dintre 
spioni — Downey și Fecteau — „au plecat din 
Seul în Japonia ca simpli călători pe bordul 
unui avion care făcea cursa pentru aviația 
militară americană din Extremul Orient". 

sili pe catolicii din 
nord să plece în Viet
namul de sud, clica 
lui Ngo Dimh Diem 
duce o politică siste
matică de sabotare a 

aplicării acordurilor de la Geneva.
Intr-o declarație făcută la 8 octombrie 

1954 corespondentului agenției Press Trust 
of India, Tran Van Do, ministrul Afacerilor 
Externe din guvernul Ngo Dinh Diem, a ară
tat că este împotriva alegerilor care au 
drept scop realizarea unificării Vietnamului 
prevăzute în acordurile de la Geneva.

Referindu-se la politica internă și externă 
a guvernului Ngo Dinh Diem, Tran Van Do 
a declarat: „Scindarea Vietnamului de-a 
lungul paralelei 17 poate continua pe o pe
rioadă nedeterminată întocmai ca în Coreea 
și Germania... Consider că această împărțire 
nu este de loc temporară, așa cum se spune 
adeseori..."

Ajutorul acordat de guvernul S.U.A. clici! 
lui Ngo Dinh Diem este încă o dovadă că 
cercurile guvernante ale S.U.A. sînt hotă- 
rîte să-și intensifice intervenția în treburile 
interne ale Vietnamului, să împiedice apli
carea acordurilor de la Geneva și să pregă
tească dezmembrarea definitivă a Vietnamu
lui.

Trebuie subliniat că pol tica de violare sis
tematică a acordurilor de la Geneva s-a 
bucurat de aprobarea elementelor care sabo
tează acordurile de la Geneva din rîndurije 
cercurilor guvernante franceze de la Paris, 
ca și din Saigon, in ciuda dorinței de pace și 
colaborare cu R.D. Vietnam, manifestata de 
poporul francez și de majoritatea cercurilor 
politice, economice și culturale din Franța

Poporul vietnamez și guvernul R. D. Viet
nam se opun cu tărie acestor violări extrem 
de grave ale acordului de la Geneva, a căror 
dovadă incontestabilă o constituie activitatea 
generalului Collins și declarațiile sale.

Poporul vietnamez și guvernul R. D. Viet
nam doresc consecvent pacea. Ele sînt cu 
totul satisfăcute de prevederile acordurilor 
de la Geneva, care, urmăresc restabdirea 
păcii în Vietnam, precum și în Laos și Cam- 
bodgia, pe baza recunoașterii drepturi.or na
ționale ale popoarelor indochineze. De a- 
ceea, guvernul și poporul R.D. Vietnam sînt 
hotărîte să aplice în mod sincer și scrupulos 
aceste acorduri. Aceasta explică hotărîrea lor 
de a lupta cu toată puterea împotriva vio
lării acordurilor de la Geneva de către inter- 
venționiștii americani și elementele colonia
liste franceze care torpilează aceste acor
duri și de către clica lui Ngo Dinh Diem.

Datorită contribuției guvernelor care vor 
restabilirea păcii în Indochina și care au 
luat parte la conferința de la Geneva, dato
rită contribuției altor guverne și tuturor po
poarelor însuflețite de aceeași dorință, la 
Geneva s-a putut încheia pacea în Indochina.

Credem cu tărie că, cu aceeași bunăvoință, 
cu sprijinul călduros al guvernelor și po
poarelor iubitoare de pace, acordurile de la 
Geneva vor fi aplicate conform literei și spi. 
ritului lor, asigurînd astfel restabilirea unei 
păci trainice în Indochina pe baza recunoaș
terii și realizării independenței naționale, cu 
scopul de a înfăptui suveranitatea și unitatea 
Vietnamului, ca și a Laosului și Cambodgiei.

Două zile mai tîrziu, la 25 noiembrie, un 
purtător de cuvînt al aviației militare ame
ricane dirt Extremul Orient a declarat că 
„cei doi au plecat cu un avion de transport 
al aviației civile dispărut în mod misterios" 
și „pentru motive încă inexplicabile nu s-a 
dezvăluit dacă cei doi se aflau pe bordul 
avionului, cînd acesta a dispărut".

Dar cu asta contrazicerile de abia încep. 
Căci în timp ce Ministerul Apărării și De
partamentul de stat susțin că „ Downey și 
Fecteau erau funcționari la serviciul civil 
al armatei", agenția United Press transmite 
din. Tokio că „nu s-a descoperit nimic care 
să indice că cei doi erau funcționari Civili ai 
armatei sau ai aviației militare". Toate 
astea în timp ce unele ziare americane au 
fost nevoite să recunoască „posibilitatea" 
ca avionul cu pricina să fi zburat deasupra 
R.P. Chineze, iar ziarul „Christian Science 
Monitor" a publicat o relatare de-a dreptul 
revelatoare: familia „unuia" din americanii 
capturați în R.P. Chineză, și care e originar 
din Massachusetts (din cei 13 americani 
condamnați numai Fecteau e originar din 
Massachussetts, n.r.) a recunoscut că aces
ta a avut legături cu organizațiile de spio
naj.

La toate acestea se adaugă șl probele ma
teriale pe care autoritățile R.P. Chineze 
le-au făcut cunoscute, prin expunerea lor în 
Palatul de cultură din Pekin, unde pot fi 
văzute de oricine. Au fost expuse aici res
turile avionului cu care au zburat Dow
ney și Fecteau, fotocopia depoziției lui Ar
nold din care reiese limpede că brigada 581 
se ocupa cu spionajul, precum șj posturi de 
radio emisie și radio recepție, coduri secrete, 
hărți ale R.P. Chineze, puști mitraliere și 
carabine găsite asupra condamnaților. Tot 
aici se pot vedea de asemenea și fotografii 
ale locurilor unde au fost doborîte avioa
nele americane.

Deci probele — cu toată nemulțumirea 
d-lui Lodge — vorbesc despre vinovăția ce
lor condamnați. Totuși — cu o încăpățînare 
demnă de o cauză mai bună — d. Lodge cau
tă să scoată basma curată pe diversioniștii 
și spionii americani. Delegația americană și 
cele care au sprijinit „plîngerea" acesteia 
împotriva R.P. Chineze ar vrea să facă ui
tate fapte îndeobște cunoscute, ca acela de 
pildă, că din 1951 au fost arestați în R.P. 
Chineză 124 de agenți speciali lansați din 
avioane și că alți 106 au plătit cu viața în
cercările lor de spionaj...

Dar zeloșii apărători ai spionilor țintesc 
Și mai departe. Acum, cînd din ce în ce mai 
multe glasuri cer recunoașterea drepturilor 
legitime ale R.P. Chineze, diplomația ameri
cană caută să acopere aceste glasuri sub 
zgomotul calomniilor pe care Ie folosesc în 
scopul de a prelungi actuala stare de lu
cruri, în care poporul chinez de 600.000.060 
estejinut în afara O.N.U.

Bătînd cu putere în toba ațîțării război
nice, anumite cercuri din S.U.A. încearcă în 
același timp să acopere în acest fel mane
vrele lor agresive din Asia, dintre care ul
tima — încheierea unui „pact" cu mario
neta Cian Kai-și — a stîrnit indignarea 
unanimă.

Strecurarea „plîngerii" americane la 
O.N.U. arată că între îndeletnicirile anumi
tor diplomați americani intră și aceea de a- 
părători ai spionilor. Nu numai că este o 
îndeletnicire nedemnă, dar este și fără nici 
o șansă de izbîndă.

RADU ȚIULESCU

Ministrul plenipotențiar și trimis extraordinar al R.P.R. la Washington a prezentat președintelui S.U.A. scrisorile de acreditare
WASHINGTON 9 (Agerpres). — La 7 

decembrie a.c., tov. Anton Moisescu, mini
strul plenipotențiar și trimis extraordinar el 
R.P.R. la Washington a prezentat scrisorile 
de acreditare președintelui S. U. A., Eisen
hower.

Semnarea planului de muncă 
pentru aplicarea 

Acordului Cultural pe 1955 
între R.P.R. și R.P.U.

Comisia mixtă culturală rom’no-maghtari 
s-a întrunit între 2—8 decembrie a.c. la Bu
dapesta. Ca rezultat al tratativelor, duse In
tr-un spirit amical, s-a semnat la 8 decem
brie planul de muncă pentru aplicarea Acor
dului Cultural pe anul 1955.

Planul de muncă a fost semnat din partea 
maghiară de către Non Gyorgy, locțiitor al 
ministrului Culturii Poporului din R.P.U,. 
tar din partea romînă de către Nicolae Be- 
lu, locțiitor al ministrului Culturii din R.P.R.

La semnarea planului cultural au fost da 
față Darvas Iozsef, ministrul Culturii Po
porului din R.P.U., Osztrovszki Gyorgy, 6e- 
cretarul general al Academiei de Științe din 
R.P.U., Rozsa Iron, director adjunct al Divi
zie: 1 politice din Ministerul Afacerilor Ex
terne, membrii comisiei mixte culturale șl 
mai mulți funcționari superiori ai Ministeru
lui de Externe, ai Ministerului Invățămîntu- 
lui Public, ai Institutului pentru Relațiile 
Culturale cu Străinătatea, ei Academiei ce 
Științe din R.P.U.

La semnare au mai asistat și membri al 
Ambasadei R.P.R. din Budapesta,.

(Agerpres) 
-----•-----

Campionalul republican de șah
Aula Bibliotecii Centrale Universitare a 

găzduit ieri după amiază runda a 13-a a cam
pionatului republican de șah. In centrul a- 
tenției*  generale s-a situat partida dintre 
maeștrii internaționali dr. O. Troianescu și 
Ion Bălanei. Primul a jucat slab în deschi
dere, permițând partenerului să obțină o po
ziție excelentă. I. Bălanei a sacrificat însă 
inoportun o figură, astfel că partida în cele 
din urmă s-a întrerupt intr-o poziție com
promisă pentru maestrul Bălanei. Teodor 
Ghițescu a făcut o greșală gravă în întilni- 
rea cu Eugen Costea, pierzînd dama și tot
odată partida la mutarea 20. Gheorghe Mi- 
titelu a realizat o bună partidă pozițională 
la Iu'.iu Szabo, cîștigînd la mutarea 59. Mihai 
Șuta a jucat bine împotriva lui Dolfi Drimer, 
obținînd victoria după 38 mutări.

Intîlnirea dintre maeștrii sportului Victor 
Ciocîltea și Mihail Radulescu a prilejuit o 
dispută dîrză. Ciocîltea a sacrificat în des
chidere un pion obținînd perspective bune da 
atac. In jocul de mijloc, Rădulescu nu gă
sește cea mai bună continuare și pierde o 
figură, fiind nevoit să cedeze la mutarea 27. 
Tînărul Gara! Părtaș l-a învins pe Sergiu Sa
marian du,pă 45 mutări. Corvin Radovici a 
făcut remiză cu Ladislau Kanacsony ta mu
tarea 39.

j Următoarele partide s-au întrerupt: Petra 
Seimeanu are avantaj la Weissmann, Edgar. 
Nacht, are o poziție mai bună la Bela Soos, 
iar maestrul Gică Alexandrescu are un pion 
în plus într-un final de nebuni de culori di
ferite la Ivan Halic.

După 13 runde, în clasament conduce Bălă- 
nel cu 10 puncte și o partidă întreruptă. Ur
mează Costea cu 9!/2 puncte. Soos cu 9 
puncte și o partidă întreruptă, Mititelu ca 
8*/ 2 puncte și Troianescu cu 8 puncte și o 
partidă întreruptă.

Astăzi cu începere de la orele 17 se desfă
șoară runda a 14-a.

PAUL DIACONESCU

SPECTACOLE
TEATRE: Teatrul de operă și balet al 

R.P.R., orele 19,30: Fidelio; Național „I. L. 
Caragiale" (sala Studio), orele 19,30: Platon 
Krecet; Național „1. L. Caragiale" (sala 
Comedia) orele 19,30: Mielul turbat; Ar
matei (sala Magheru) orele 19,30: De 
partea cealaltă; Armatei (sala din calea 
13 Septembrie), orele 19,30: Jucătorii do 
cărți și Căsătoria; Municipal, orele 19,301 
Cum vă place; Muncitoresc C.F.R. (Giuleș-4 
ti), orele 19,30: Slugă la doi stăpîni; Tine
retului, orele 19,30, premieră: David Cooper
field; Teatrul de Stat de Operetă, orele 
19,30: Lăsați.mă să cînt; Studioul actorului 
de film ,,C. Nottara", orele 19,30: Mincino
sul ; Ansamblul de estradă al R.P.R. (calea 
Victoriei 33—35) orele 20,15: Concart de 
muzică ușoară, dirijor H. Mălineanu; An
samblul de estradă al R.P.R. fstr. Al. Po
pov 23) orele 19,30: Magazin de Stat; Tea
trul Țăndărică (sala Baruch Berea) orele 
10: Băiatul și vintul, orele 20: Umor pe 
sfori; Teatrul Armatei (Ansamblul de pă
puși — sala Modern) din bd. 6 Martie nr. 
2, orele 16,30; Iepurașul îngîmfat; Echipa 
artistică a C.C.A. (str. Uranus nr. 6) orele 
19,30: Cu eîntec înainte; Circul de Stat, 
orele 20: Primul spectacol.

CINEMATOGRAFE: Patria, I. C. Frimu: 
Cei 3 mușchetari; Miorița: Circul Slavia; 
Republica, București, Înfrățirea între popoa
re, Libertății: Chibritul .suedez, Turnul Fe
cioarei; Elena Pavel: Epava din largul mă
rii; Maxim Gorki: Tainele vieții; Tineretului; 
Circul; Lumina: Prieteni credincioși; Tim
puri Noi: Arta creatoare chineză. Gironce- 
Dinamo, Expoziția Agricolă Unională de la 
Moscova, Taniușa, Tiavka, Too și Ninsă; 
Victoria: Ordinul Anna; Gh. Doja, Ilie Pin- 
tilie: Locotenentul lui Rakoczi; Al. Popov, 
Mcșilor: Fanfan la tulipe; 8 Martie: Slugă 
la doi stăpîni; Vasile Roaită: Asaltul fortu
lui din munți: Unirea: Intr-un port înde
părtat; Cultural: Viața in citadelă; C. Da
vid: O noapte la Veneția; Al. Sahia; Zilele 
mîniei; Flacăra: Profesorul Fabre; T. Vladi- 
mirescu: Scrisoarea cifrată; Aurel Vlaicu, 
Rahova: Suflete zbuciumate; Munca: Des
coperire misterioasă; Arta, Popular: Ham
let; M. Eminescu: Răzbunarea; 23 August: 
Iulius Fucik, Vineri 13; Donca Simo: C’.ntec 
despre om; 8 Mai: Agentul nr. 13; Vclga: 
Clochemerle; 1 Mai: Fiica regimentului; N. 
Bălcescu: Scanderbeg; Gh. Coșbuc; Reîn
toarcerea victorioasă; Olga Bancic: Școala 
curajului.
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Casa Scînteiî I, V. Stalin*.


